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سرمقاله

صنعت چرخ اقتصاد 
را می چرخاند

دولت بــا اعتماد ســازی 
می تواند اولین گام را برای 
توسعه صنعتی بردارد. لازمه 
اعتماد ســازی این اســت 
که مقررات دســت و پاگیر از جلوی پای فعالان 
اقتصادی و تولیدکنندگان برداشــته شــود. اگر 
فعالان اقتصادی مطمئن شوند که دولت تمام قد 
برای حمایت از بخش خصوصی گام برمی دارد و 
تلاش می کند از هیچ کمکی دریغ نخواهند کرد 
 و همین امر باعث می شــود که اقتصاد روی ریل 
درستی قرار گیرد. صنعتی شدن مترادف است با 

توسعه یافتگی و اگر...

  علی قنبری، اقتصاددان
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98 درصد دستگاه های اجرایی به پنجره 
واحد خدمات دولت هوشمند متصل شدند

تحقق دولت هوشمند
هیچ گونه خاموشی نداشتیم

فعالیت صنایع بدون محدودیت  برقی
صفحه3

صفحه3

بهره برداری  از  مسکن  کارگری
اقشار  کم درآمد   حمایت   می شوند

وزیر ارتباطات گفت: ۹۸ درصد دستگاه های اجرایی 
به پنجــره واحد خدمات دولت هوشــمند متصل 
شــده اند و بیش از نیمی از خدمات خــود را از این 
طریق انجام می دهند. »عیسی زارع پور« با حضور در 
یک برنامه تلویزیونی درباره محقق شدن مهم ترین 
سند بالادســتی گفت: یکی از این کارهای بزرگی 
که مبتنی بر قانون بودجه برنامه ۱۴۰۱ انجام شد 
و گام های بعدی آن در برنامه ۱۴۰۲ است، مربوط 
به پنجره واحد خدمات دولت هوشــمند است که 
اکنون ۹۸ درصد دستگاه های اجرایی به آن متصل 
شــده اند و نزدیک به نیمی از خدمات خود را از این 
طریق انجام می دهند. وزیــر ارتباطات تاکید کرد: 
دولت هوشمند زمانی تحقق پیدا می کند که برای 
انجام کارها مراجعه حضوری و بدون ارایه مدرک، 
خدمت را در هر ساعت شبانه روز دریافت کنید. برای 
این کار یک برنامه ۴ ساله پیش بینی کرده بودیم که با 
گذشت ۲ سال از آن، هر سال در قانون بودجه تکالیف 
دستگاه ها را مشخص کرده ایم تا نهادهای نظارتی 
عملکرد آن ها را پیگیری کنند. زارع پور درباره نقش 
رسانه در تحقق پنجره خدمات دولت هوشمند گفت: 
برای تحقق دولت هوشمند نقش رسانه مهم بود و اگر 
پیگیری های آن ها نبود این اتفاق رخ نمی داد. برخی 
روزها آنتن زنده صدا و سیما شبانه روز به این موضوع 
اختصاص داشت. خیلی خوب است که این میزان از 
مطالبه گری در رسانه وجود دارد. این پروژه به نفع 
مردم است. سال گذشته در همین ایام با رئیس صدا 
و سیما جلسه ای داشتیم و درباره این موضوع صحبت 
کردیم و مطالبه گری از آن جا شروع شد. وی با تاکید 
بر اینکه امســال در قانون بودجه گام های تکمیلی 
پیش بینی شده است، گفت: گام بعدی این است که 
۱۰۰ درصد خدمات دستگاه ها به صورت الکترونیکی 
و یک پنجم آن به شکل کاملا هوشمند به مردم ارائه 
شوند. شاید تحقق این رویا به نظر سخت بیاید اما با 

همراهی مردم، رسانه و...

اجتماعی

سرپرســت روابط عمومی سازمان بیمه سلامت 
ایران ضمن اشــاره به پوشــش بیمــه رایگان 
دهک هــای درآمدی اول تا پنجــم و همچنین 
کاهش پرداخت حق بیمه در دهک های ششم تا 
نهم، درعین حال بر لزوم شناسایی افراد پوشش 
بیمه ای و اقدامــات انجام شــده در این زمینه 

تاکید کرد.
بنابر اعلام پایگاه خبری ســازمان بیمه سلامت 
ایران، عماد ملازاده در جلســه ای که با حضور 
مســئولین روابط عمومی اســتان ها به صورت 
ویدیو کنفرانس برگزار شــد با اشاره به موضوع 
طرح پوشش بیمه همگانی گفت: پوشش بیمه 
رایگان جهت مشمولین دهک های درآمدی یکم 
تا پنجم جامعه صورت گرفتــه و کاهش میزان 
مشــارکت در پرداخت حق بیمه در دهک های 
درآمدی ششــم تا نهم هم انجام شــده که نیاز 
به اطلاع رسانی گسترده اســت. وی با اشاره به 
اینکه باید از تمام ظرفیت های موجود اســتفاده 
شود، ادامه داد: اطلاع رسانی نسبت به شناسایی 
افراد فاقد بیمه، رایگان شــدن دهک های ۱ تا ۵ 
 و کاهش پرداخت حق بیمــه در دیگر دهک ها 

صورت بگیرد.
سرپرســت روابط عمومی سازمان بیمه سلامت 
ایران، با اشــاره به نوع اطلاع رســانی در طرح 
پوشش بیمه همگانی بیان کرد: برگزاری جلسات 
با نمایندگان مجلس، ائمه جمعه، معاونت های 

بهداشت درمانی دانشگاه های علوم پزشکی و صدا 
و سیما به منظور اطلاع رسانی از طریق رسانه های 
جمعی و عمومی، استانداری و استفاده از ظرفیت 
شورای اداری استان، تعامل ناظرین بیمارستانی با 
مراکز درمانی، شهرداری ها و دهیاری ها و تعامل با 
انجمن  ها، موسسات خیریه و سازمان های مردم 
نهاد جهت شناسایی افراد فاقد پوشش بیمه انجام 

خواهد شد.
مــلازاده اظهار کــرد: در حــال حاضــر با ۲۴ 
انجمن و موسســه خیریه شــاخص که جامعه 
هدف گســترده دارنــد مکاتبه شــده و در این 
زمینه اطلاع رســانی کامل صورت گرفته است. 
وی با اشــاره به برگزاری پیاده روی اربعین نیز 
یادآور شد: اســتان های مرزی نظیر خوزستان، 
کرمانشــاه و ایلام از این ظرفیت استفاده کنند 
و اطلاع رسانی گســترده در قالب میز خدمت 
به زائرین صــورت پذیرد. مــلازاده عنوان کرد: 
برای اطلاع رســانی بیشــتر از این طرح با یکی 
 از اپراتورها به عنوان ســفیر سلامت نیز رایزنی 

خواهیم کرد.
سرپرســت روابط عمومی سازمان بیمه سلامت 
ایران تاکید کرد: روابط عمومی های اســتان ها 
به عنوان بــازوان توانمند ســازمان می توانند 
در اجرای طرح پوشــش بیمــه همگانی نقش 
 پررنگی داشــته و از تمــام ظرفیت های موجود 

استفاده کنند.

رئیس کمیته عمران شورای شهر تهران از روند 
برخورد با سازندگان ســاختمان های غیر مجاز 
انتقاد کرد. حجت الاسلام والمسلمین آقامیری 
در خصوص حادثه ریزش ساختمان ها در منطقه 
۱۹ گفت: در پی تخریب یک ســاختمان که به 
صورت غیر مجاز ســاخته شــده بود، تنشی به 
ساختمان کناری وارد شد و از آنجایی که زمین 
کنار ساختمان سوم خالی بود شاهد فرو ریختن  

دومینویی ساختمان ها بودیم.
وی با بیان اینکه در این مــدل تخریب پایه ها را 
تخریب می کنند، گفت: متأسفانه در این حادثه 
چند نفر جان خود را از دســت دادند که منتظر 
هســتیم عملیات آواربرداری به اتمام برســد تا 
گزارشی از شهرداری به صحن شورا در خصوص 
ابعاد این حادثه ارائه شــود. وی در پاسخ به این 
ســوال که آیا کمیته عمران شورای شهر به این 
موضوع ورود می کند؟ گفت: در حال حاضر منتظر 
پایان عملیات هســتیم و بعد از آن بررسی های 
خود را در خصوص ابعاد و زوایای این حادثه آغاز 

می کنیم.
آقامیری با بیان اینکه متاســفانه روند برخورد با 
ساخت و سازهای غیر مجاز مناسب نیست، گفت: 

اساسا جای سوال است که چرا شهرداری ها باید 
ملک غیر قانونی را تخریب کنند؟ چرا قوه قضائیه 

بطور جدی وارد نمی شود؟
وی افزود: باید روند قانونی به گونه ای باشــد که 
شــهرداری ها مالک متخلف را به قــوه قضائیه 
معرفی کنند و قوه قضائیه با برخورد قانونی کاری 
کند که خود مالک که اقدام به ساخت و ساز غیر 
مجاز کرده نسبت به تخریب ملکش اقدام کرده و 
زمین خالی را تحویل شهرداری ها دهد نه اینکه 
یک نفر ملکی را به صورت غیر قانونی بسازد و بعد 
شهرداری ها ملک را تخریب کنند و کسی با مالک 

کاری نداشته باشد.
وی با بیان اینکه متاســفانه بــه دلیل خلاهای 
قانونی منطقه ۱۹ به بهشــت ساخت و سازهای 
غیر مجاز تبدیل شــده اســت، اظهار کرد: باید 
تمهیدات به گونه ای اندیشــیده شــود که خود 
مالکی که ساخت و ساز غیر مجاز داشته نسبت 
به تخریب ملکش اقدام کند. رئیس کمیته عمران 
شورای شــهر تهران افزود: در صدد آن هستیم 
که این حل مشــکل قانونی را در شــورای عالی 
اســتان ها پیگیری کنیم تا روال قانونی در این 

خصوص تغییر کند.

»روزهــای فرهنگی ویتنام در ایران« به مناســبت 
پنجاهمین سالگرد برقراری روابط دیپلماتیک ایران 
و ویتنام و در چارچوب مبــادلات دوجانبه، از ۱۸ تا 
۲۰ مرداد برگزار می شود. به گزارش روابط عمومی 
ســازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی، به مناسبت 
پنجاهمین سالگرد برقراری روابط دیپلماتیک ایران 
و ویتنام و در چارچوب مبــادلات دوجانبه، روزهای 
فرهنگی ویتنام در ایران از ۱۸ تا ۲۰ مرداد با حضور 
هیأت ۷۰ نفره از مقامات عالی دولتی و فرهنگی ویتنام 
در موزه سینمای ایران )باغ فردوس( برگزار می شود.

وونگ دین هوئه رئیس مجلس ویتنام و معاون وزیر 
فرهنگ، ورزش و گردشــگری این کشور، اعضای 
رسمی این هیأت فرهنگی برای شرکت در روزهای 
فرهنگی ویتنام در ایران را تشکیل می دهند. آیین 
افتتاحیه روزهای فرهنگی ویتنام در ایران، چهارشنبه 
۱۸ مرداد ساعت ۱۸:۳۰ تا ۲۱:۳۰ با حضور مقامات 

عالی فرهنگی جمهوری اسلامی ایران، وونگ دین 
هوئه رئیس مجلــس ویتنام، ســفیر و معاون وزیر 
فرهنگ، ورزش و گردشــگری این کشــور در موزه 

سینمای ایران افتتاح خواهد شد.
این رویداد در بخش های مختلفی شامل نمایشگاه 
صنایع دستی، لباس های ســنتی، کتاب و عکس 
برگرفته از جاذبه های گردشگری، فرهنگی و تاریخی 
و همچنین، روابط ایران و ویتنام می شود. همچنین، 
فیلم  های تاک تائو، شــادی یک مادر و داستان پائو 
محصول ویتنام در طول سه روز برگزاری روزهای 
فرهنگی ویتنام به نمایش گذاشــته می شود. این 
رویداد فرهنگی بــا همکاری مشــترک اداره کل 
همکاری ها و تنظیم گری صادرات فرهنگی سازمان 
فرهنگ و ارتباطات اسلامی، وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی، موزه ســینمای ایران و سفارت ویتنام در 

ایران برگزار می شود.

مدیر مرکز رصد فرهنگی کشور ضمن اشاره به اهمیت 
داده ها در سیاســت گذاری گفت: داده ها می توانند 
نقشی کلیدی در سیاست گذاری ایفا کنند و از این 
روی دقت نظر در شیوه های گردآوری داده و پالایش و 
تحلیل آن ها امری ضروری در روندهای تصمیم سازی 
در کشور است. محمد اصغری اظهار داشت: متاسفانه 
تورم مراکــز مختلف مدعی افکارســنجی که بعضا 
ابتدایی ترین اصول روشــی را نیز رعایت نمی کنند، 
باعث تولید و انباشت داده های نادرست می شود و از 
سویی دیگر تعمیم، مقایسه و تفسیر غیرعلمی داده ها 
نیز به ابهام بیشتر فضای داده ای کشور منجر می شود.

مدیر مرکز رصد فرهنگی کشــور افــزود: در ایران 
مصرف داده در بین سیاست گذاران و افکارعمومی 
دارای نقصان های قابل اعتنایی است و ذائقه مصرفی 
سیاست گذار و رسانه ها در زمینه داده های مرتبط با 
مسائل سیاستی کشور نیازمند اصلاح است. همان قدر 
که کتمان و نادیده انگاری داده ها می تواند آسیب زا 
باشــد، برخورد هیجایی با داده های نظرسنجی نیز 
کمکی به حل مسئله نمی کند و از قضا باعث مسدود 

شدن راه های واقع بینانه برای حل مسئله می شود.
این پژوهشگر سیاســت فرهنگی  با اشاره به پخش 
شــدن چندباره داده های مخــدوش درباره میل به 
مهاجرت ایرانیان در فضای رســانه ای کشور گفت: 
یکی از مثال های تکــراری و زرد دربــاره داده های 
مخدوش، همین داده های میل به مهاجرت ایرانیان 
است که هرچندوقت یک بار در رسانه ها صحبت از 
اعدادی عجیب و غریب دربــاره درصد ایرانیانی که 
به دنبال مهاجرت هستند به میان می آید. ارقامی که 
هیچ تناسبی با داده های ملی و استانی مراکز معتبر 
نظرسنجی ندارد. وی افزود: تعمیم یک نظرسنجی 
اینترنتی به کل جامعه آن هم با تردستی های رسانه ای، 
در شان پژوهشگران علوم اجتماعی و آمار نیست و 

نتایج آن در حد یک نظرسنجی دورهمی آنلاین اعتبار 
دارد و نمی توان برمبنای آن درباره جامعه سخن گفت 
و به سمت گزاره ها و توصیه های سیاستی حرکت کرد.
مدیر مرکز رصد فرهنگی کشــور با اعلام عدد میل 
به مهاجرت ایرانیان گفت: بر مبنای داده های مراکز 
مختلف افکارسنجی که با شیوه های علمی و به صورت 
میدانی و تلفنی و حجم نمونه ملی، یعنی همه کشور، 
گردآوری و در مرکز رصد فرهنگی کشــور از لحاظ 
روشی اعتبارسنجی شده اســت، میل به مهاجرت 
ایرانیان عددی بین ۲۴ تا ۲۸ درصد اســت. اصغری 
ادامه داد: متغیر جنس تفاوت معناداری ندارد، اما در 
متغیر سن تفاوت معنادار وجود دارد، به طوری که افراد 
گروه سنی ۱۸ تا ۲۹ تمایل بیشتری به مهاجرت دارند.
این مدیر فرهنگی گفت: از میان افــرادی که میل به 
مهاجرت دارند نیز بیش از نیمی از آن ها در پی مهاجرت 
موقت و میزان کمتری به فکر مهاجرت دائمی هستند. 
وی خاطرنشان کرد: عدد ۲۴ درصد را نه بزرگ ببینیم و 
نه کوچک، بلکه باید واقعی دید و بر این مبنا به تصویری 

نزدیک به واقع از شرایط موجود رسید.
مدیر رصد فرهنگی کشور همچنین گفت: وضعیت 
میل به مهاجرت ایرانیان تابع عوامل متعددی است 
که از آن جمله می توان به همین انگاره ســرگردان 
و نادرست در فضای رســانه ای اشاره کرد که مدعی 
هستند همه ایرانیان می خواهند بروند؛ یا مثلا رسانه ها 
از مهاجرت توده وار ایرانیان به خارج سخن می سرایند. 
درحالی که داده های معتبر و آمار علمی و دقیق خلاف 
این نکته را نشان می دهد و میل به مهاجرت در میان 
بخشی از جامعه را نمی توان به همه تعمیم داد. این طور 
نیســت که چون مثلا مخاطبان کانال مجازی شما 
در یک نظرســنجی آنلاین گفته اند که می خواهند 
مهاجرت کنند، پس مثــلا ۶۰ درصد از مردم در پی 

مهاجرتند؛ این چنین ادعاهایی وهن علم است.

وزیــر امور خارجه جمهــوری اســلامی ایران طی 
کنفرانس خبری در توکیو اظهار کرد: ناتو و تحریکات 
ناتو یکی از ریشــه های اصلی جنگ اوکراین است. 
حســین امیرعبداللهیان در جریان سفر به ژاپن در 
نشست خبری با رســانه های این کشور در پاسخ به 
سوالی در ارتباط با  بحران اوکراین و نگاه ایران به این 
موضوع گفت: ما همواره بر این موضع ثابت و اصولی 
خود در مورد بحران اوکراین تاکید کرده ایم که جنگ 

راه حل این بحران نیست. 
ما از ابتدای جنــگ در اوکرایــن تلاش هایی را در 
عالی ترین سطح برای توقف جنگ و انجام گفت وگو 
برای حل این بحران در دســتور کار قرار دادیم و در 
این ارتباط اقدامات فعالانه ای را به عمل آوردیم. این 
دیپلمات عالی رتبه جمهوری اسلامی ایران گفت: ما 
ناتو و تحریکات ناتو را از ریشه های اصلی جنگ اوکراین 
می دانیم. وی افزود: ما به تلاش های خود برای توقف 
جنگ و تمرکز طرفین بر راه حل سیاسی جهت پایان 

یافتن این بحران ادامه می دهیم.
وزیر خارجه جمهوری اسلامی ایران در پاسخ به سوالی 
در ارتباط با موضوع برجام و مذاکرات رفع تحریم ها 
گفت: گفت وگو و مذاکراتی که با تلاش و میانجی گری 
اتحادیه اروپا و آقای بورل انجام شد، ناظر به بازگشت 
تمامی طرفین به تمام تعهداتشان در برجام است. وی 
در ارتباط با موضوع تبادل زندانیان بین ایران و آمریکا 
نیز گفت: تبادل زندانیان یک موضوع انسانی است و ما 
در این خصوص گفتگوهای غیر مستقیمی را  از سال 

گذشته با طرف آمریکایی داشته ایم.
وی در ادامه این نشست خبری در پاسخ به پرسشی 
تاکید کرد: در اســتراتژی رئیس جمهور کشورم در 
عرصه سیاســت خارجی نگاه به آسیا از اولویت های 
اساسی ایران اســت و در همین چهارچوب توسعه 
مناسبات با کشور دوســت ژاپن مورد توجه جدی 
ما اســت. وی با بیان اینکه ارتباطات بین دو ملت و 
همچنین ۹ دهه ارتباط دیپلماتیک دو کشور پشتوانه 
قوی برای گسترش مناســبات و همکاری های دو 
کشور است، تصریح کرد:  در جریان سفر به ژاپن با وزیر 
خارجه، نخست وزیر ژاپن و همچنین وزیر بهداشت و 

رفاه اجتماعی این کشور رایزنی خواهم کرد.
این دیپلمــات عالی رتبه جمهوری اســلامی ایران 
در این ارتباط ادامــه داد: در جریــان این رایزنی ها 
موضوعات متنوعی از جمله مناسبات دوجانبه و برخی 
از چالش های منطقه ای و بیــن المللی را توجه قرار 
می دهیم. وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران 
در مورد نقش ژاپن در تحولات خاورمیانه و منطقه 
غرب آسیا اظهار کرد: ما همواره ارزیابی مثبتی نسبت 

به مردم، تمدن و تاریخ ژاپن داریم.
وی ادامه داد: با توجه به تحولات مثبتی که در غرب 
آسیا در جریان است، ژاپن می تواند نقش سازنده ای را 
در منطقه ایفا کند. امیر عبداللهیان تصریح کرد: ایران 
طولانی ترین سواحل را در خلیج فارس و دریای عمان 

دارد. امروز  کشورهای منطقه از آمادگی و اراده لازم 
برای تامین امنیت منطقه و امنیت انرژی در این حوزه 
جغرافیایی برخوردارند و طبعاً انتظار داریم که امنیت 
جمعی در منطقه با توان و ظرفیت خود کشورهای 
منطقه تامین شود و این انتظار وجود دارد که ژاپن 
نیز از این سیاســت حمایت کند. امیر عبداللهیان 
افزود: تهران و توکیو می تواننــد در این چهارچوب 

همکاری های نیرومندی با یکدیگر داشته باشند.
وزیر امور خارجه جمهوری اســلامی ایران در ادامه 
گفت وگوی خود با رسانه های ژاپنی در پاسخ به سوالی 
در ارتباط با همکاری های ایران و روسیه نیز تصریح 
کرد: ما در ایران در حوزه اســتقلال سیاسی، شعار و 
الگوی »نه شرقی و نه غربی« را پیگیری می کنیم اما 
در چارچوب منافع ایران با کشورهای غربی و شرقی 

تعاملات و همکاری داشته و خواهیم داشت.
امیرعبداللهیان با بیان اینکه "همانطور که اشاره کردم 
گسترش همکاری با همسایگان در سیاست خارجی 
جمهوری اسلامی ایران در اولویت قرار دارد"، اظهار  
کرد: در این چهارچوب روســیه یکی از همسایگان 
شمالی ایران است و ما در چهارچوب حقوق بین الملل 
در حوزه های تجاری، اقتصادی، گردشــگری  و سایر 
حوزه ها همکاری های متنوعی با روسیه داریم و طبعاً  
موضوع همسایگی نیز، ظرفیت بیشتری را برای پیگیری 
این سیاست ایجاد کرده است. این دیپلمات عالی رتبه 
جمهوری اسلامی ایران پاســخ به سوالی در ارتباط با 
ادعاهای اوکراین و غربی ها مبنی بر ارسال پهپاد از سوی 
ایران به روسیه جهت استفاده مسکو از این پهپادها در 
جنگ اوکراین تصریح کرد: ما در جمهوری اســلامی 
ایران از توان دفاعی قوی و تکنولوژی بالایی برخوردار 
هستیم و ما از این توان دفاعی برای تامین حداکثری 

امنیت کشور و امنیت منطقه مان استفاده می کنیم.
وی با بیان اینکه "ما در حوزه های مختلف دارای روابط 
با روسیه هستیم"، گفت: در طول سال های گذشته 
یکی از ابعاد همکاری های ما، همکاری های دفاعی 
بوده اســت، اما ما هیچگاه برای به کارگیری پهپاد 
ایرانی و یا ســلاح ایرانی در جنگ اوکراین امکاناتی 
را در اختیار مســکو قرار نداده ایم. وی با بیان اینکه 
"طبعاً شما می دانید که روســیه خود یکی از تولید 
کنندگان و صادر کنندگان سلاح در جهان است"، 
گفت: من امروز گزارشی را در  یکی از رسانه های ژاپنی 
مطالعه می کردم که تاکید می کرد که بخش عمده ای 
از سلاح های استفاده شــده در اوکراین، سلاح های 

آمریکایی و غربی است.
 وزیــر خارجه جمهوری اســلامی ایــران گفت: ما 
هیچگونه پهپادی برای اســتفاده در جنگ اوکراین 
در اختیار هیچ طرفی قرار نداده ایم. امیرعبداللهیان 
در این ارتباط افزود: ســال گذشته شــخصا از وزیر 
خارجه اوکراین خواستم که اگر در ارتباط با ادعاهای 
خود اسنادی در اختیار دارند آن را به مقامات نظامی 

کشورم ارائه دهند.

بیمه رایگان پنج دهک  اول درآمدی 

لزوم تغییر نحوه برخورد با ساختمان های غیرمجاز

امیرعبداللهیان: همه به تعهدات برجامی برگردند
سياسیفرهنگی 

روزهای فرهنگی ویتنام در ایران برگزار می شود

مهاجرت توده وار ایرانیان یک ادعای دروغ است



اقتصاد2
ایران

افزایش ۱۶ درصدی صادرات گاز
مدیرعامل شــرکت ملی گاز گفــت: میزان 
صــادرات گاز ۱۶ درصد به عــراق و ترکیه 
افزایش داشته و در حوزه LPG نیز با تکمیل 
زیرساخت های انتقال گاز در پارس جنوبی با 

افزایش مواجه بودیم.
مجید چگنی با بیان اینکــه مجموع مصرف 
گاز به جز مصرف داخلــی صنعت و صادرات 
۲۳۰ میلیارد متر مکعب ثبت شــده اســت، 
اظهار کرد: در حال حاضر تعداد ۱۲۵۳ شهر 
و ۳۹۶۹۹ روستا از نعمت گاز برخوردارند، در 
دو سال گذشته به ۵۲۹۷ روستا و ۳۰۷ هزار 
خانوار روستایی و همچنین ۴۱ شهر و ۹۴ هزار 

خانوار شهری گازرسانی شده است.
وی افــزود: اکنــون حــدود ۹۸.۶ درصد از 
جمعیت شــهری ۲۷.۵ میلیون مشــترک و 
۸۶.۳ درصد از جمعیت روستایی ۳۱ میلیون 

مشترک تحت پوشش گازرسانی قرار دارند.
مدیرعامل شرکت ملی گاز با بیان اینکه در سال 
۱۴۰۱ میزان مصرف نیروگاه ها ۷۵ میلیارد متر 
مکعب بوده که ۳۲ درصد را شــامل می شود، 
گفت: بخش صنعت ۳۱ درصد که ۷۱ میلیارد 
متر مکعب مصرف کرده است. وی با بیان اینکه 
ســهم مصرف بخش خانگی ۲۷ میلیارد متر 
مکعب ۶۳درصد، بخش عمومــی ۹ میلیارد 
متر مکعب ۴درصد، حمل و نقل ۹ میلیارد متر 
مکعب ۴ درصد و مصرف بخش کشاورزی را ۴.۸ 

میلیارد متر مکعب ۲درصد عنوان کرد.

۹۸۲ میلیارد تومــان پاداش 
صرفه جویی برق پرداخت شد

مدیرعامــل توانیر میزان مشــارکت در طرح 
پاداش مدیریت مصرف را ۳۶ درصد اعلام کرد 
و گفت: تاکنون ۹۸۲ میلیــارد تومان پاداش 
مدیریت مصرف پرداخت شــده اســت. آرش 
کردی مدیرعامل شــرکت توانیر مدیرعامل 
شرکت توانیر گفت: مشترکان مشمول پاداش 
به طور متوسط حدود ۲۱ درصد مصرف خود را 
نسبت به دوره مشابه سال قبل کاهش داده اند و 
تا کنون مبلغ ۹۸۲ میلیارد تومان پاداش صرفه 

جویی برق به مشترکان پرداخت شده است.
مدیرعامل توانیر با ابراز خرسندی از مشارکت 
مردم در طرح پاداش مدیریت مصرف گفت: تا 
دوم مرداد، ۲۵ میلیون قبض برای مشترکان 
خانگی صادر شــده و از این تعداد ۹ میلیون 
قبض معادل ۳۶ درصد کل قبوض، مشمول 
پاداش صرفه جویی برق شده اند. او در ادامه 
افزود: شــرکت های توزیع کرمانشاه با ۷.۳، 
آذربایجان شرقی ۷.۲، زنجان ۴.۴، قزوین ۳، 
گیلان ۱.۹، قــم ۱.۳، چهارمحال و بختیاری 
۱.۲، کردســتان ۱.۱، آذربایجان غربی ۰.۵، 
اهواز ۰.۳ و تهران بزرگ ۰.۳ بیشترین درصد 

پاداش را به خود اختصاص داده اند.
مدیرعامــل شــرکت توانیــر توضیــح داد: 
مشترکان مشمول پاداش شرکت توزیع برق 
آذربایجان شرقی با ۲۶.۸ درصد کاهش سرانه 
مصرف در صدر این آمار قرار دارند و در تهران 
بزرگ ۲۵.۲ درصد کاهش ســرانه ثبت شده 
و در توزیع برق گیــلان ۲۴.۲ درصد کاهش 

سرانه مصرف درج شده است.
کردی اظهار داشت: مشترکان مشمول پاداش 
کرمانشاه ۲۳.۹ درصد کاهش سرانه مصرف را 
در کارنامه خود در تابستان امسال ثبت کرده 
اند، توزیع برق چهارمحال و بختیاری ۲۲.۵ 
درصد کاهش ســرانه مصرف داشته است و 
آذربایجان غربی ۲۱.۷ درصد کاهش ســرانه 

مصرف را به ثبت رسانده است.
وی ادامه داد: مشــترکان مشــمول پاداش 
شرکت توزیع قم نیز ۲۱ درصد کاهش سرانه 
مصرف داشــته اند که در نوع خود تحسین 
برانگیز است. در شرکت توزیع برق کردستان 
۱۹.۸ درصــد کاهش ســرانه ثبت شــده و 
مشترکان مشمول پاداش شرکت های توزیع 
قزوین و اهواز با ۱۹.۶ درصد ســرانه مصرف 
کمتر در مرتبــه بعدی قرار گرفتــه اند و در 
شــرکت زنجان ۱۷.۸ درصد کاهش ســرانه 

مصرف را ثبت شده است.
مدیرعامل شــرکت توانیر در پایــان گفت: 
مشــترکانی که پــاداش صرفــه جویی برق 
دریافت کردند، به طور متوســط حدود ۲۱ 
درصد در مصرف برق صرفه جویی کرده اند. 
متوسط رقم پاداش برای مناطق گرمسیری 
کشور ۲۷۰ هزار تومان و برای مناطق عادی 
به ۷۵ هزار تومان به ازای هر قبض می رســد 
و بیشــترین میزان پاداشــی که بــه یکی از 
مشترکان خوش مصرف تعلق گرفت مبلغی 

بالغ بر یک میلیون و ۲۵۰ هزار تومان بود.

خبر

یک مقام مسئول در وزارت 
صمت با اشــاره به شروع 
بازرسی از واحد های سکه 
فروشــی در شــهر تهران 
گفت: فعالان صنف ســکه 
و طــلا از تولیدکننده تا خرده فروش می بایســت 
نســبت به ثبت اطلاعات خریدوفــروش خود در 
ســامانه جامع تجــارت اقدام نماینــد. حجت الله 
قاســمی رئیس اداره بازرســی و کشــف کالای 
قاچــاق اداره کل صنعت، معدن و تجارت اســتان 
تهــران با بیان اینکــه بازار طلا بــه دلیل ظرفیت 
اشــتغال زایی و افزایش صادرات در کشــور بسیار 
مورد توجه وزارت صمت اســت، گفــت: از طرف 
دیگر به جهت وجود بســتر لازم برای انجام برخی 
تخلفات مانند پول شــویی و ارتشا و قاچاق توسط 
 سودجویان، وضعیت بازار طلا برای اقتصاد کشور 

حائز اهمیت است.
وی افــزود: ازآنجایی کــه در ســال های اخیــر 
گــزارش تخلفات در ایــن بازار در حــال افزایش 
بود، ســتاد مبارزه با قاچــاق کالا و ارز با تصویب 
و ابــلاغ ضوابــط اختصاصــی گــروه کالایــی 
فلــزات گران بهــا و گوهرســنگ ها موضــوع 
تبصــره ۴ مــاده ۱۸ قانــون مبــارزه بــا قاچاق 
کالا و ارز اقدام بــه تعیین ضوابطی بــرای خرید، 
 فروش، حمــل و نگهــداری این کالا در کشــور 

نموده است.
این مقــام مســئول در وزارت صمت بــا تأکید بر 
اینکه، فعالان صنف ســکه و طلا از تولیدکننده تا 
خرده فروش می بایست نســبت به ثبت اطلاعات 
خریدوفروش خود در ســامانه جامع تجارت اقدام 
نمایند، گفت: بــا صورت پذیرفتن ایــن مهم و با 
ایجاد شــفافیت و مشخص شدن شــبکه رسمی 
خریدوفروش، می  توان معاملات شبکه غیررسمی 

را مشخص کرد.

طرح ثبت معاملات طلا مشــکلی برای 
مردم ایجاد نمی کند

رئیس اداره بازرسی صمت استان تهران با بیان اینکه 
دستورالعمل ثبت معاملات طلا برای عموم مردم و 
مشتریان غیرتجاری مسئولیت چندانی ندارد، اظهار 
داشت: تنها وظیفه مردم، مطالبه و دریافت فاکتور 
قابل استعلام از سامانه جامع تجارت است. در همین 
راستا جلسات آموزشی در حال برگزاری بوده و انشا 
الله هر چه سریع تر بتوانیم منویات قانونی را در این 
زمینه اجرا کنیم. این مقام مسئول در وزارت صمت 
با بیان اینکه صنف طلا و جواهر می بایست نسبت به 
عملکرد اعضای خود پاسخگو باشد، گفت: بر اساس 
ضوابط قانونی می  بایست به صورت دوره  ای بازرسی   
لازم از واحد  های فعال در اتحادیه طلا و جواهر تهران 

صورت پذیرد.
قاسمی با تأکید بر لزوم همکاری تمامی اصناف با 
دولت در زمینه اجرای قوانین، گفت: در این راستا 
می بایست بازرسان صنف و وزارت صمت از افرادی 

که در سامانه جامع تجارت ثبت نام نکرده  اند تعهد 
کتبی دریافت کنند. وی با اشــاره به بازرسی  های 
صورت گرفته از صنف طلا و جواهــر تهران گفت: 
در اولین بازرســی در منطقه تهرانپارس، از سکه 
فروشــی های این منطقه بازرســی به عمل آمد و 
بازرســین طبق ضوابط تذکــرات لازم به اعضای 

صنفی داده اند.
قاســمی در ادامه افــزود: باتوجه بــه اینکه صنف 
احساس نکند که تبعیضی دراین خصوص رخ داده، 
در اولین بازرسی در این منطقه از فروشگاه رئیس 
اتحادیه تهران بازرسی شد؛ بنابراین هیچ بی عدالتی 
در خصوص بازرسی ها صورت نخواهد گرفت و در 

صورت لزوم با اصناف متخلف برخورد می شود.

صدور فاکتور یکپارچه غیر قابل جعل
رئیس اداره بازرسی صمت اســتان تهران با اشاره 
به برخی از مزایای اجرای طرح ثبت معاملات طلا 
افزود: دریافت فاکتور یکپارچه سیستمی غیر قابل 

جعل بوده و امکان استعلام به لحظه توسط خریدار 
و فروشــنده را دارد؛ علاوه بر ایــن ثبت معاملات 
شــفافیت در بازار طلا و اعضای صنفی را افزایش 

می دهد.
وی در پایان با اشــاره بــه اینکه امــکان برخورد 
دســتگاه های نظارتی با متخلفین حوزه بازار طلا 
محقق می شود، افزود: اجرای طرح ثبت معاملات 
طلا در سامانه جامع تجارت نه تنها از سو استفاده 
احتمالی با صدور فاکتــور یکپارچه غیر قابل جعل 
برای مردم جلوگیری می کنــد، بلکه امکان رصد و 

پیگیری تخلفات را امکان پذیر خواهد کرد.

سوداگری در بازار طلا کاهش می یابد؟
ضوابــط اختصاصی گروه کالایی فلــزات گران بها 
و گوهرســنگ ها توســط ســتاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز در تاریــخ ۱۴۰۱/۰۵/۲۶ ابــلاغ شــده 
بود؛ بر اســاس این ضوابــط فعالان بــازار طلا و 
دیگر کالاهای مشمول می بایســت از تاریخ فوق 
 اطلاعات معاملات خود را در سامانه جامع تجارت 
ثبت کنند. بر اساس اطلاع  رســانی ستاد مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز ثبت معاملات ســکه فروشــان از 
تاریخ ۲۶ مهرماه ســال ۱۴۰۱ الزامی شده و دیگر 
محصولات بازار طــلا و جواهر نیز می بایســت از 
تاریخ ۲۶ بهمن ماه ســال گذشــته معاملات خود 
را در ســامانه جامع تجارت ثبت کنند. اما به دلیل 
درخواست صنف طلا و جواهر فرایند اجرای قانون 
به تعویق افتاد و آموزش های تکمیلی برای آشنایی 

اعضای صنف به صورت گسترده انجام شد.
طبق اظهار مقامــات وزارت صمــت هیچ کدام از 
مشــتریان نهایی یعنی مردم نیاز به ثبت اطلاعات 
در ســامانه جامع تجارت را ندارنــد و تنها اعضای 
صنفی موظــف به ثبــت معاملات خــود در این 
سامانه هســتند. برخی از کارشناســان بازار طلا 
معتقدند که در نتیجه اجرای این طرح، سوداگری 
 دلالان و بازیگران ســودجو در بــازار طلا، کاهش 

خواهد یافت.

سوداگری دلالان و بازیگران سودجو کاهش خواهد یافت

آغاز بازرسی از واحد های فروش سکه

پیام رســان های مالی ایران و 
سوریه متصل می شوند

حســین اکبری در ارتباط با تاسیس ۲ بانک 
مشترک برای تسهیل مبادلات پولی ایران و 
سوریه توضیحاتی را بیان کرد. حسین اکبری 
سفر ایران در سوریه اظهار کرد: در سفر رئیس 
جمهور که اردیبهشت ماه به سوریه داشتند 
قرار بر این شد که ارز دلار دو کشور حذف شود 

و با پول ملی معاملات تجاری صورت گیرد.
وی افزود: تشکیل بانک مشترک بین دو کشور 
ایران و ســوریه را داشــتیم تا بتوانیم جذب 
سرمایه و نقل و انتقالات مالی را انجام دهند 
و علاوه بر آن پلتفورم هایی که بانک مرکزی 
طراحی کرده اســت تا در قالب نظام پایاپای 
این بحث نقل و انتقالات مالــی را به راحتی 

انجام گیرد.

قیمت بلیت پــرواز اربعین ۸ 
میلیون تومان تعیین شد

رئیس سازمان هواپیمایی کشوری گفت که 
قیمت بلیت پروازهای رفت و برگشت اربعین 
از تهران به فرودگاه های عراق، هشت میلیون 

تومان تعیین شده است.
محمد محمدی بخش اظهار کرد: حوزه هوایی 
در سال ۱۴۰۰، ۳۸ هزار زائر  و در سال ۱۴۰۱، 
۲۵۷ هزار زائر را جابه جا کرد. برای امســال 
هم آماده کردن هواپیما و خدمات فرودگاهی 
شکل گرفته، هماهنگی ها با کشور عراق انجام 
شده است. معاون وزیر راه  و شهرسازی ادامه 
داد: از بســیاری از فرودگاه هــای ایران به دو 
فرودگاه نجف و بغداد پــرواز داریم که درجه 
هوای ۵۰ درجه دارنــد. در حال حاضر ۱۵۰ 
پرواز هفتگی الان به عراق داریم که به صورت 

پلکانی این پروازها را افزایش می دهیم.
محمدی بخش درباره قیمت بلیت پرواز اربعین 
نیز توضیح داد: گران ترین فرودگاه اطراف ما 
نجف و بغداد است، امسال هم امکاناتی اضافه 
شده؛ در نهایت با ظرفیت ناوگان و محاسبات 
انجام شده، با دســتور وزیر راه و شهرسازی و 
رایزنی با شــرکت های هواپیمایی به قطعیت 
رسیدیم که بلیت رفت  برگشت را از تهران به 
نجف و بغداد هشت میلیون تومان اعلام کنیم. 
از مشهد هم حدود ۱.۵ میلیون تومان به این 

مبلغ اضافه می شود.

افزایش بیــش از ۴۰ درصدی 
قیمت نان در برخی استان ها

نماینده مــردم قائنات در مجلــس گفت: در 
بیش از ۱۵ استان ما شاهد افزایش بیش از ۴۰ 
درصدی قیمت نان هســتیم که این موضوع 

مردم را بسیار ناراحت کرده است.
سلمان اسحاقی در نشست علنی دوشنبه، ۱۶ 
مرداد ماه مجلس شورای اسلامی در اخطاری 
با استناد به بند )۱۲( اصل )۳( و بند )۱( اصل 
)۴۳( قانون اساســی گفت: در این اصول به 
تغذیه و بهداشــت مردم اشاره مستقیم شده 
اســت، با توجه به اینکه درخصوص جهش و 
رشــد تولید قانونگذاری می کنیم، باید توجه 

ویژه ای نیز به مهار تورم داشته باشیم.
نماینده مــردم قائنات و زیرکــوه در مجلس 
شــورای اســلامی ادامه داد: بنده خبر دارم 
که ریاســت مجلس به صورت مکرر موضوع 
افزایش قیمت نــان، دارو و شیرخشــک را 
پیگیری می کند چرا که این موضوع تبدیل به 
بحران شده است. وی افزود: متأسفانه برخی 
از دولتمــردان ما این موضوعــات را تکذیب 
می کنند اما در بیش از ۱۵ اســتان ما شاهد 
افزایش بیش از ۴۰ درصدی قیمت نان هستیم 
که این موضوع مردم را بســیار ناراحت کرده 
است. اســحاقی بیان کرد: باید نظارت جدی 
در خصوص مهار تورم صــورت گیرد و دولت 
به مجلس فراخوان شود تا توضیحات لازم در 
این خصوص داده شود. این نماینده مردم در 
مجلس یازدهم اظهار کرد: در برخی استان ها 
نبود شیرخشک تبدیل به بحران شده است و 
برای مردم دغدغه ایجاد کرده است. همچنین 
اگر در بحث دارو بی توجهی صورت گیرد در 
فصل پاییز و زمستان با مشــکل تأمین دارو 
مواجه خواهیم شــد بنابراین لازم است بعد 
نظارتی مجلس در بحث مهار تورم مورد توجه 

قرار گیرد.
وی خاطر نشــان کرد: در استان های ما بحث 
نان و شیرخشــک و دارو برای مردم دغدغه 
ایجاد کرده و آسیب به سرمایه های اجتماعی 
وارد کرده اســت که لازم است مجلس به این 

موضوعات ورود کند.
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بر اســاس نتایج پایش عملکرد ترانزیت از کشور، 
تا پایان تیرماه ســال جاری مجموعاً ۴ میلیون و 
۶ هزار و ۵۰۰ تن انواع کالاهای غیرنفتی و نفتی 
از قلمروی کشــور ترانزیت شده است. به گزارش 
وزارت راه و شهرسازی، شهریار افندی زاده معاون 
حمل و نقل وزیر راه و شهرسازی درباره عملکرد 
ترانزیت از کشور را در چهار ماه نخست سال جاری 
بر اساس نتایج پایش و تحلیل مستمر انجام شده 

اعلام کرد.
در ادامه تصریح کــرد: از ابتدای فروردین تا پایان 
تیرماه سال جاری، مجموعاً ۴ میلیون و ۶ هزار و 
۵۰۰ تن انواع کالای نفتــی و غیرنفتی از مبادی 
ورودی کشــور به قلمرو ســرزمینی وارد و طی 
عملیات ترانزیت، از مبادی خروجی کشور خارج 
شدند که بخش جاده ای سهم ۸۹ درصدی و بخش 
ریلی، سهم ۱۱ درصدی از این عملکرد را به خود 

اختصاص داده اند.

افندی زاده گفت: مقایسه آماری عملکرد ترانزیت 
در تیرماه ســال جاری با مدت مشــابه سال قبل 
و سنوات پیشــین، حاکی از روند رو به رشد این 
شــاخص عملکردی اســت. به نحوی که در این 
ماه، مجموع عملکرد ترانزیــت غیرنفتی و نفتی 
بخش های جــاده ای و ریلــی به یــک میلیون 
و ۶۶ هزار و ۵۰۰ رســید، که نســبت به تیرماه 
ســال ۱۴۰۱ بــا عملکــرد حــدود ۸۰۱ هزار و 
 ۳۰۰ تــن، افزایــش ۳۳ درصــدی در این حوزه 

محقق شد.
وی افــزود: با توجــه بــه ظرفیت هــای فعلی 
زیرســاخت ها و امکانات در بخــش حمل و نقل 
کشــور، اعم از پایانه های مرزی جاده ای و ریلی، 
بنادر، ناوگان و سایر تأسیسات ترانزیتی و همچنین 
سیاســت ها، برنامه هــا و اقدامــات حاکمیتی و 
مدیریتی و بعضاً زودبازده که در راستای چالاک 
ســازی فرآیندها و مطلوبیت ســازی مؤلفه های 

کلیدی زمان و هزینه ترانزیت در دست پیگیری 
و اجراست، ظرفیت ســازی مناسبی جهت ثبت 
عملکردهای ماهیانه بــه مراتب بالاتر در ماه های 
باقیمانده تا پایان سال جاری در بخش حمل ونقل 
و به عبارت بهتر، در طرف عرضه خدمات ترانزیت 
فراهم شده اســت که با توجه به افق روشنی که 
از تجارت کشــور به ویژه با کشــورهای همسایه 
و منطقه و نیــز اعضای ســازمان ها و برنامه های 
همــکاری اقتصــادی نظیر شــانگهای، اتحادیه 
اقتصادی اوراســیا و اکو، از سوی نهادها، بخش ها 
و دســتگاه های ذیربط در طرف تقاضای ترانزیت 
ترســیم شــده اســت، وزارت راه و شهرسازی و 
سازمان ها و شــرکت های تابعه، به عنوان عهده 
دار طــرف عرضه و ارائه دهنــده خدمات، به نحو 
شایســته ای تقاضاهای موجود و بالقوه را برآورده 

خواهد ساخت.
معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرسازی در پایان 

تاکید کرد: از آن جا که وزیر محترم راه و شهرسازی 
تأکید ویــژه ای بــر تنظیم روابــط حمل ونقل و 
ترانزیتی دو و چندجانبه با کشــورهای همسایه، 
منطقه و فرامنطقــه ای و اعضــای کریدورهای 
ترانزیتی با مشــارکت کشــورمان، در چارچوب 
نقشه راه مشخص و اهداف عملیاتی معین با زمان 
بندی دقیق و اقدامات اجرایــی با نگاهی جامع و 
آینده نگر در همــه زیربخش های ریلی، جاده ای، 
دریایی و هوایی دارند، تدوین و تصویب و مبادله 
اسنادی راهبردی در این راستا، در دستور کار قرار 
دارد که انتظار می رود ایــن ابتکار عمل ، از طریق 
ایجاد در هم تنیدگی بیشــتر دو حــوزه ترانزیت 
و تجارت، روابــط بین المللی کشــور را در حوزه 
حمل ونقل و ترانزیت، روابطی هدفمندتر، مؤثرتر 
و هوشمندانه تر کند، به نحوی که حتی در کوتاه 
مدت، شاهد عملکردهای به مراتب بالاتر در زمینه 

ترانزیت از کشور باشیم.

عباســی، معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه 
بزودی ثبت مبایعه نامه برای قراردادهای خرید و 
فروش مسکن به سامانه املاک و مستغلات اضافه 
خواهد شــد گفت: کاهش نرخ تسهیلات ساخت 

مسکن بزودی ابلاغ می شود.
آرام شــدن بازار مســکن در فصل نقل و انتقالات 
امسال نشــان داد که اگر برنامه ریزی کوتاه مدت 
و بلند مدت برای بخش مســکن صورت بگیرد می 
توان بازار مسکن را هم به لحاظ طرف عرضه و هم به 
لحاظ طرف تقاضا کنترل و به دور از هر گونه التهاب، 
مصرف کننده های نهایی را صاحب مسکن کرد. این 
روزها برخورد با املاکی های غیر مجاز از یک سو و 
راه اندازی سامانه املاک و مستغلات از سویی دیگر 
باعث شد تا حدود زیادی بازار مسکن یک بازار آرام 

و به دور از التهاب باشد.
هادی عباسی معاون مســکن و ساختمان وزیر راه 
و شهرســازی در این خصوص گفت: بازار مسکن 
به دلایل مختلفی این روزها بــازاری آرام و به دور 
از التهاب اســت. اما به هر حال نقــش برخورد با 
املاکی های غیر مجاز و راه اندازی سامانه املاک و 
مستغلات را نمی توان در این آرام شدن بازار مسکن 

نادیده گرفت.
او با تاکید بر اینکه ثبت مبایعه نامه برای قراردادهای 
خرید و فروش مسکن نیز به این سامانه اضافه خواهد 
شد گفت: اقدامات خوبی برای بخش مسکن پیش 
بینی و اجرایی شد که خوشبختانه ثمرات آن را در 
این روزها می بینیم. بعد از اجرای ثبت قراردادهای 
اجاره تلاش مــی کنیم بزودی ثبــت مبایعه نامه 
برای قراردادهای خرید و فروش مسکن نیز به این 
سامانه اضافه شود. معاون مسکن و ساختمان وزیر 
راه و شهرســازی در خصوص پروژه مسکن ملی و 
سرعت اجرای این طرح گفت: برای سرعت دادن به 

پروژه مسکن ملی اقدامات خوبی انجام گرفت که 
مهمترین آن کاهش نرخ سود مسکن ملی بود که 
از ۲۳ درصد به ۱۸ درصد کاهش یافت و بزودی هم 

ابلاغ می شود.
شــورای پول و اعتبار در ۱۷ تیر ماه امسال مصوب 
کرد تا نرخ سود مســکن ملی از ۲۳ درصد به ۱۷ 
درصد کاهش یابد اما آنطور که مشخص است هنوز 
این مصوبه بــه بانک ها برای اجرایی شــدن ابلاغ 
نشــده اســت. دوره بازپرداخت تسهیلات نهضت 
ملی مسکن بدون احتساب دوره مشارکت ۲۰ ساله 
است. در روش بازپرداخت پلکانی اقساط متقاضیان 
پروژه های طــرح مذکور در دوره اول )ســال اول( 
ماهانه حــدود ۷ میلیون و ۳۵۷ هــزار تومان باید 

پرداخت کنند.
این اقساط در سال پنجم به ۸ میلیون و ۲۸۱ هزار 
تومان و در سال دهم به ۹ میلیون و ۶۰۰ هزار تومان 
افزایش می یابد. در ســال پانزدهم بازپرداخت وام، 
اقساط ماهانه ۱۱ میلیون و ۱۲۹ هزار تومان خواهد 
بود. در نهایت در ســال بیستم اقســاط ماهانه وام 
نهضت ملی مسکن ۱۲ میلیون و ۹۰۱ هزار تومان 
است. بنابراین متقاضیان در یک دوره ۲۰ ساله برای 
وام ۵۵۰ میلیون تومانی ۲ میلیارد و ۳۷۲ میلیون 
و ۴۵۵ هــزار تومان پرداخت خواهنــد کرد از این 
رقم حدود یک میلیارد و ۸۲۲ میلیون تومان سود 

تسهیلات است.
آنطور که در جلسه اخیر شورای عالی مسکن مطرح 
شد مشخص شد که اغلب بانک های خصوصی در 
اعطای تسهیلات به بخش مسکن جدی نیستند و 
به نظر می رسد که عدم انتشــار نام این بانک ها از 
سوی بانک مرکزی برای این است که این بانک ها 
وعده داده اند که بزودی تــلاش خود را برای دادن 

تسهیلات به بخش مسکن افزایش خواهند داد.

وزیر صنعت، معدن و تجارت ایران در دیدار با معاون 
صنایع هوانوردی وزیر صنعت روسیه، توسعه فناوری 
در صنعت حمــل و نقل را موضوعی بســیار مهم و 
راهبردی برشمرد. به گزارش وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، »آندره بوگینسکی« معاون صنایع هوانوردی 
وزیر صنعت روسیه و تیم همراه، با حضور در وزارت 
صمت با »عباس علی آبادی« وزیر صنعت، معدن و 

تجارت ایران دیدار و گفت وگو کرد.
در این نشست که »منوچهر منطقی« معاون صنایع 
حمل و نقــل وزارت صمت و برخــی از مدیران این 
وزارتخانه هم در آن حضور داشتند، در خصوص توسعه 
همکاری های طرفین در حــوزه صنعت هواپیمایی 

بحث و تبادل نظر شد.
در ابتدای این نشست، وزیر صنعت، معدن و تجارت 
گفت: صنعت حمل و نقل، صنعت بسیار مهمی در 
جهان به حساب می آید و در این حوزه به ویژه صنایع 
هوایی، برخی کشورها تلاش کرده اند تا انحصار ایجاد 
کنند.وی ادامه داد: اگــر روزی این انحصار به صورت 
قاطع و موثر در دنیا شکل بگیرد، ابرازهای فشار ناشی 
از آن ابعاد سیاســی و اجتماعی علیه سایر کشورها، 
ایجاد خواهد کرد، این مساله در صنایع دیگر هم قابل 
مشاهده است و برخی کشورهای صاحب قدرت، از 
نظر سرمایه گذاری و ایجاد بازار در این حوزه، با سایر 

کشورها فاصله بسیاری گرفته اند.
وزیر صنعت، معدن و تجارت ایران، موضوع توســعه 
فناوری در صنعت حمل و نقل را بحث بسیار مهم و 
راهبردی برشــمرد و ادامه داد: امروز روسیه و ایران 
بیش از همه کشــورها این مفاهیم را درک کرده اند، 
زیرا از جانب کشورهای صاحب فناوری، فشار سیاسی 

بسیاری را تحمل می کنند.
وی با بیان اینکه مذاکرات بسیار خوبی در طول یک 
 سال اخیر میان ایران و روسیه در صنعت هوایی انجام 

شده اما نیاز به افزایش سرعت در توسعه همکاری ها 
در این حوزه است، اضافه کرد: در یک سال گذشته دو 
نشست مهم با مقامات ارشد روسیه و چندین بازدید از 
امکانات طرفین در این حوزه داشتم و قرار بود همکاری 
زیربنایی و اصولی میان دو کشــور آغاز شود انتظار 
داریم سرعت توسعه و پیشرفت همکاری های در این 

خصوص افزایش یابد.
علی آبادی تاکید کرد: بازار ایران و روسیه و بازار منطقه، 
پتانســیل بالایی برای انجام همکاری های مشترک 
اقتصادی و قابل قبول بین دو کشــور در این حوزه 
)صنعت هوانوردی( دارد.وی با اشاره به اینکه برای این 
همکاری احترام قائل بوده و آن را حمایت و پشتیبانی 
می کنیم، تاکید کرد: وزارت صمت نقش خود را برای 
ایجاد و حمایت از این همکاری و زمینه سازی برای 
بسیج همه ظرفیت های داخل ایران، در توسعه این 

همکاری ها به کار خواهد بست.
در ادامه، »آندره بوگینسکی« معاون صنایع هوانوردی 
وزیر صنعت روسیه با تشکر از توجه خاص وزیر صمت 
ایران به توسعه همکاری های طرفین، گفت: اجرایی 
شدن توافقاتی که در جریان دیدارهای مختلف به آن 
دست پیدا می کنیم، موضوعی مهم است؛ هرچند برای 
اجرای برخی پروژه ها نیازمند دریافت تاییدیه از سوی 

مقام های عالی رتبه دو کشور هستیم.
وی در ادامه در خصوص همکاری های دو طرف، میزان 
سرمایه گذاری و زمان اجرا اشاره و توضیحات جامعی 
را در مورد شرایط لازم برای اجرایی شدن پروژه های 
مشــترک میان طرفین در حوزه صنعت هوایی ارائه 
کرد.معاون صنایع هوانوردی وزیر صنعت روســیه 
همچنین به ایجاد مرکز مهندسی مشترک در ایران 
اشاره کرد و گفت: این مرکز باید براساس تولید یک 
محصول خاص ایجاد شود که تولید نهایی آن برای 

طرفین سودمند باشد.

افزایش ۳۳ درصدی مجموع عملکرد ترانزیت نفتی و غیرنفتی

ظرفیت های خوب ایران در تولید موتور هواپیماکاهش نرخ سود مسکن ملی بزودی ابلاغ می شود
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معاون تعاون وزارت کار گفت: یک بــرش ۲۰۰ هزار واحد 
مسکونی برای استان ها در قالب نهضت ملی مسکن تعریف 
شده است که ۱۳۰۰ واحد آن آماده بهره برداری شده و باید 
وزارت نیرو انشعابات برق و آب را در اختیار این واحدها قرار 

دهد.
کارگران نقش موثری در توســعه اقتصاد و تولید ناخالص 
داخلی دارند. اما اقداماتی که برای رفاه آنها در کشور انجام می 
شود بسیار اندک است. به گونه ای که همواره در آخرین صف 
برای دریافت خدماتی از سوی کشور هستند. به طور مثال با 
توجه به اینکه هزینه های اجاره بها در کشور بسیار بالا است 
و قدرت خرید کارگران اندک است, به ناچار بخش زیادی از 
درآمد خود را صرف اجاره بها می کنند. امکان استفاده از طرح 
های تسهیلات مسکنی را به دلیل گران بود اقساط ندارند, 
همین مسئله باعث شده تا خرید مســکن برای آنها به یک 

آرزو تبدیل شود.
قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران حق هر فرد و خانواده 
ایرانی در خصوص داشتن مســکن را مطرح می کند که بر 
اساس این اصل، دولت ها موظف به تأمین مسکن شده اند. 
برابر اصل ۳۱قانون اساســی دولت موظف اســت با رعایت 
اولویت برای آنها که نیازمندترند به ویژه روستانشــینان و 

کارگران زمینه اجرای این اصل را فراهم کند.
طی سال های گذشــته دولت ها تلاش کرده اند تا با اجرای 
طرح هایی مانند طرح مسکن مهر، مسکن اجتماعی و مسکن 
ملی، بازار مسکن را کنترل کرده و اقشــار کم درآمد را در 
رسیدن به رویای خانه دار شدن حمایت کنند. آخرین طرح، 
طرح نهضت ملی مسکن اســت که از سوی دولت سیزدهم 
ارائه شــده و رییس جمهور هدف از این طرح را ســاخت ۴ 
میلیون واحد مسکونی در طول دوره چهار ساله مسئولیت 

دولت عنوان کرده است.
به موازات اجرای طرح  مســکن ملی در دولت گذشته طرح 
مسکن کارگری نیز مطرح شــد و برای این منظور دی ماه 
۱۳۹۸تفاهم نامه ســاخت ۲۰۰هزار واحد مســکونی برای 
کارگران،  بازنشستگان و مستمری بگیران بین وزرای تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی و راه و شهرسازی و همچنین تفاهم نامه 
ســاخت ۱۰۰هزار واحد مســکونی در جوار شهرک های 
صنعتی میان اتاق تعاون و وزارت راه و شهرســازی به امضا 

رسید.
در دولت سیزدهم تعداد واحدهای مسکونی برای کارگران و 
بازنشستگان و مستمری بگیران افزایش یافت و به ۴۰۰هزار 
واحد رسید به نحوی که معاونت فرهنگی اجتماعی وزارت 
کار در دولت سیزدهم مهر ماه سال ۱۴۰۱ با هدف ساخت 
۴۰۰هزار واحد مســکونی برای کارگران، بازنشســتگان و 
مستمری بگیران سازمان تامین اجتماعی تفاهم نامه ای را 
با وزارت راه و شهرسازی به امضا رســاند که به موجب این 
تفاهم نامه در مرحله نخست شناســایی، پالایش و اولویت 
بندی متقاضیان مسکن واجد شرایط از جمله کارگران باید 

صورت گیرد.
کارگران متقاضــی ثبت نام در طرح مســکن کارگری باید 
ثبت نام اولیه خود را در ســایت نهضت ملی مســکن انجام 

دهند تا اطلاعات بارگذاری شده آنها در اختیار معاونت رفاه 
وزارت کار قرار گیرد و پس از دهک بندی در قالب تعاونی های 
مسکن ســاماندهی شــوند. در حال حاضر کارگران برای 
ثبت نام در طرح مسکن کارگری باید از طریق سامانه جامع 
https://saman.mrud. طرح های حمایتی به نشــانی

ir/ اقدام کنند.
در حال حاضــر ظرفیت های قانونی بســیاری برای تأمین 
مســکن کارگران وجود دارد و کارشناسان معتقدند که در 
ماده ۱۴۹قانون کار برای تامین مســکن کارگران تکالیفی 
بر عهده جامعه کارفرمایی گذاشــته شده است که می توان 
با استناد به آن از ظرفیت شهرک های صنعتی برای ساخت 
مسکن استفاده کرد. شهرک های صنعتی محل تجمع صنایع 
هستند و می توان ضمن استفاده از ظرفیت آنها در ساخت 

مسکن کارگری، کارفرمایان را در این طرح مشارکت داد.
مطابق ماده ۱۴۹ قانــون کار کارفرمایــان مکلف به تولید 
مســکن کارگران شــده اند و دولت موظف است با استفاده 
از تسهیلات بانکی و امکانات وزارت راه همکاری و حمایت 
لازم را در این خصوص صورت دهد. مهدی مسکنی, معاون 
تعاون وزارت کار در این باره می گوید: مسکنی در مورد نقش 
تعاونی ها در نهضت ملی مسکن گفت: بر اساس تفاهم نامه ای 
که امضا شده سهم بخش تعاون ۴۰۰ هزار واحد مسکونی بود 
که ۶۲ هزار واحد آن شروع به احداث شده و اولین واحدهای 
مسکونی در قالب تعاونی های نهضت ملی مسکن به تعداد 

۱۳۰۰ واحد آماده افتتاح و بهره برداری شده است.
وی اضافه کرد: یک برش ۲۰۰ هزار واحد مســکونی برای 
استان ها در قالب نهضت ملی مسکن تعریف شده است که 
۱۳۰۰ واحد آن آماده بهره برداری شــده و باید وزارت نیرو 
انشعابات برق و آب را در اختیار این واحدها قرار دهد که در 

این صورت در اولین فرصت به بهره برداری می رسد.
معاون تعاون وزیر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی گفت: آنچه 
که ما به عنوان راهکار جدی از آن اســتفاده می کنیم بحث 
اســتفاده از ظرفیت خود کارخانه هــا و بخش خصوصی و 
کارگرانی است که در این فضاها کار می کنند تا بتوانیم برای 
کارگران مسکن تهیه کنیم و احداث مجتمع های مسکونی 
جوارکارگاهی و صدور و تســهیل تغییــر کاربری زمین ها 
در تفاهم با ســازمان ملی مســکن و مواردی از این دست 
اقداماتی است که باعث می شود فرآیند مذکور تسهیل شود 
و امیدواریم در آینده بتوانیم خبرهای خوبی در این خصوص 

برای جوامع کارگری داشته باشیم.
مســکنی با بیان اینکه هم اکنون ۲۴الی ۲۵هزار واحد را در 
کشور شروع به احداث کردیم که در چهارچوب حوزه تعاونی 
پروژه هایشان درحال پیشرفت اســت، گفت: کارگران باید 
از طریق سامانه وزارت راه و شهرسازی ثبت نام و سپس به 
ما معرفی می شــوند که پس از وسع سنجی و تعیین دهک، 
کارگران ثبت نام کننده، ما با تشــکیل تعاونی، کار را آغاز 
می کنیم. معاون تعاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: 
بسیاری از این فرآیندها در ماه های گذشته صورت گرفته و 
به دست ما رسیده که به فوریت امورات را دنبال کردیم، در 

حال حاضر سهمیه هر استان مشخص شده است.

رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران ضمن بیان اینکه قیمت طلا به 
ثبات نسبی رسیده است، گفت: تقاضا در بازار طلا ۲۰ تا ۴۰ درصد 
کاهش یافته و حتی عروس و دامادها هم به ســمت خرید نقره و 
بدلیجات رفته اند. نادر بذرافشان اظهار داشت: رکود حاکم بر بازار از 
ابتدای سال جاری ایجاد شده و طی ماه های اخیر به اوج خود رسیده 
است؛ همچنین شاهد کاهش قابل توجه قیمت انواع قطعات سکه و 

طلا نسبت به ابتدای سال جاری هستیم.
رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران در رابطه با آخرین تغییرات قیمت 
سکه و طلا در معاملات امروز )۱۵ مرداد ماه( نسبت به ابتدای سال 
جاری گفت: بر اســاس آخرین معاملات انجام شده در بازار امروز 
نســبت به ابتدای ســال، ۱.۶ درصد کاهش اونس جهانی طلا را 
معادل ۳۱ دلار شاهد بوده ایم. در بازار داخل، هر مثقال طلای ۱٧ 
عیار و همچنین هر گرم طلای ۱۸ عیار ۶.۶ درصد کاهش قیمت را 
ثبت کرده اند. وی افزود: انواع قطعات سکه نیز روند کاهش قیمت 
داشته و نسبت به ابتدای سال، سکه تمام طرح جدید ٧.٧۴ درصد، 
سکه تمام طرح قدیم ۸.۹ درصد، نیم سکه ۱۶.۲ درصد، ربع سکه 
۸.۲ درصد و سکه های یک گرمی بانک مرکزی نیز ۱۱.۴۲ درصد 
کاهش قیمت را تجربه کرده اند. رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران، 
گفت: حباب سکه نیز از ابتدای سال کاهش ۱۲.۵ درصدی داشته 
است. وی فراهم نبودن زیر ســاخت ها برای اجرای سامانه جامع 
تجارت در حوزه معاملات و همچنین مشکل کارگاه های تولیدی را 
از جمله مشکلات صنعت طلا و جواهر کشور عنوان کرد و گفت: از 
اردیبهشت ماه سال جاری، بر اساس تبصره ۴ ماده ۱۸ قانون مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز، ثبت معاملات انواع طلا اعم از آب شده، شمش، 
مسکوکات و مصنوعات در سامانه جامع تجارت الزامی شد و تخلف 
از ضوابط مذکور، موجب محکومیت به ضبط کالا و پرداخت جریمه 
برابر ارزش کالا خواهد شد؛ این دستورالعمل در حالی اجرایی شده 
که هنوز زیرســاخت های آن به صورت کامل فراهم نیست و این 

موضوع در جلسات با وزارت صمت نیز اعلام شده است.
این مقام صنفی در رابطه با الزام پرداخت مالیات توســط اصناف 
طلا و جواهر، تصریح کرد: تا ســال ۱۳۹۹ اداره مالیات بر اساس 
اظهارنامه های مالیاتی خود اصناف اخذ مالیات می کرد؛ در سال 
۱۳۹۹ تراکنش هایی که صورت می گرفت، مبنای پرداخت مالیات 
قرار گرفت؛ اما پس از آن مقرر شد ۳۰ درصد از تراکنش ها کسر و 
مالیات پرداخت شود. در تهران به طور متوسط پنج تا ۱۰۵ میلیون 
تومان سالانه مالیات پرداخت می شود که بسته به واحدها متفاوت 
است؛ البته که برخی واحدها مالیات های ۲۰۰ و حتی تا ۴۰۰ میلیون 
تومانی هم می پردازند و هیچ گونه فرار مالیاتی در صنف طلا و جواهر 

وجود ندارد. رئیس اتحادیه طلا، جواهر، نقره و سکه تهران در مورد 
معاملات و فعالیــت فروش طلا در فضای مجازی اظهار داشــت: 
بسترهای فعالیت در فضای مجازی فراهم شده است اما شرط حضور 
در فضای مجازی این اســت که افراد جواز مورد نظر را از اتحادیه 
دریافت کنند و حتماً باید محل فیزیکی داشته باشد. وی تاکید کرد: 
مردم توجه داشته باشند صفحه های خرید و فروش طلا در فضای 
مجازی قابل پیگیری نیستند و اکثر تخلفات درباره عیار و سکه های 
غیر بانکی مربوط به فضای مجازی است. وی درباره ورود طلای عیار 
پایین به بازار تاکید کرد: ورود طلای با عیار پایین به بازار به صورت 
جعلی به جای طلا با عیار ۱۸ شایعه است و هیچ گزارشی در این باره 
نداشتیم. اما پیشنهاد شده که به دلیل کاهش قدرت خرید مردم از 
طلای پایین استفاده کنیم تا با کاهش قیمت میزان تقاضا افزایش 
پیدا کند که هنوز این پیشــنهاد تصویب نشده است. بذرافشان با 
تاکید براینکه تقاضا برای خرید طلا کاهش پیدا کرده است، گفت: 
بین ۲۰ تا ۴۰ درصد تقاضا برای خرید طلا کاهش یافته و حتی تا ۲۰ 
درصد تقاضای عروس و دامادها برای خرید طلا به سمت بدلیجات 

و نقره رفته است.
همچنین در پاســخ به ســوالی مبنی بر اثرگذاری انحلال کانون 
صرافان بر روی بازار سکه گفت: انحلال کانون صرافان تأثیری در 
بازار سکه نداشت البته نرخ ارز بر روی بازار سکه اثرگذار است اما به 

طور مستقیم تأثیری بر روی بازار سکه ندارد.
بذرافشان تصریح کرد: در صنعت طلا و جواهر طی ۱۰ سال گذشته، 
جایگاه صادراتــی ما به نقطه خوبی رســیده و در حال حاضر این 
پتانسیل به خوبی وجود دارد. متأسفانه برخلاف آنکه برخی از طلا 
به عنوان کالای لوکس نام می برند اما صنعت طلای کشور از جایگاه 
خوبی برخوردار است و تولید به میزانی رسیده که می توان صادر 
کرد؛ صادرات این حوزه می تواند نقش به ســزایی در درآمد ارزی 

کشور داشته باشد.
وی افزود: همه شرایط برای صادرات فراهم است و حتی در فرودگاه 
بین المللی امام خمینی )ره(، ترازو برای وزن کشی و صادرات طلا 
وجود دارد اما به قدری موانع و مشــکلات پیش پای صادرات این 
حوزه وجود دارد که فعالان صنف طلا رغبتی برای صادرات ندارند؛ 
بنابراین نیاز است که دولت به این موضوع نگاه ویژه ای داشته باشد. 
این مقام صنفی تاکید کرد: این در حالیست که کشوری مانند ترکیه 
که سال های گذشته از ایران کپی می کرد امروز با پیشی گرفتن از 

ایتالیا رتبه اول در صادرات را دارند.
بذرافشان در ادامه با بیان اینکه فعالیت کانال های غیررسمی در 
فضای مجازی مورد تأیید نیست، اظهار داشت: یکسری کانال های 

غیر رسمی فعال هســتند که مورد تأیید اتحادیه نیستند و کانال 
رسمی مورد تأیید هنوز راه اندازی نشده است. وی تاکید کرد: نرخ 
روز طلا با توجه به انس جهانی و اولین معامله فیزیکی که ساعت ۱۱ 
به بعد در بازار تهران انجام می شود، قابل اتکا است و معاملات فردایی 

مورد تأیید نیست.
رئیس اتحادیه طلا، جواهر، نقره و سکه تهران با بیان اینکه پلیس 
امنیت اقتصادی تعــدادی از گرداننده کانال های غیر رســمی را 
شناسایی کرده، گفت: ۹۰ درصد گرداننده این کانال ها از افراد خارج 
از صنف هستند اما در شبکه های مجازی حضور پیدا کردند. افرادی 
از این کانال ها معامله ای انجام دهند در صورت اشکالی اگر به اتحادیه 

مراجعه کنند، رفع این مشکل قابل پیگیری و رسیدگی نیست.
بذرافشان افزود: اخیراً با پلیس امنیت اقتصادی به این جمع بندی 
رســیدیم که با توجه به نیاز به فعالیت گروه خاصی که در فضای 
مجازی معاملات را انجام دهد، نسبت به ایجاد و تشکیل یک گروه 
واحد در فضای مجازی اقدام شــود که با جلســات پلیس امنیت 
اقتصادی اساسنامه ای تدوین شد و قرار شده تا پایان مرداد ماه این 
کانال به صورت رسمی فعالیت خود را آغاز کند. البته تنها افراد دارای 
مجوز می توانند در این کانال فعالیت و معامله کنند و معاملات هم در 

نهایت به صورت فیزیکی انجام می شود.
وی درباره علت تفاوت قیمت بازار و اتحادیه تاکید کرد: این تفاوت 
قیمت معمولاً به دلیل نوســانات قیمت در ساعات مختلف است. 
رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران، ضمن اشــاره به کاهش تقاضا 
و رکود شدید در بازار، اظهار کرد: سال جاری با ماه مبارک رمضان 
آغاز شد که معمولاً تقاضای چندانی در بازار وجود ندارد اما پس از 
آن نیز، خبرهای سیاسی- اقتصادی و سایر شرایط مختلف بر بازار 
سکه و طلا اثر گذاشته و اجازه نداده است که بازار سکه و طلا رونق 
خاصی داشته باشد و رکود حاکم بر بازار ادامه دار شد.بذرافشان اعلام 
کرد: از ابتدای سال جاری میانگین ۲۰ تا ۴۰ درصد کاهش تقاضا در 
بازار دیده می شود؛ همین موضوع آسیب به صنعت طلا وارد کرده و 

مشکلاتی را برای واحدهای تولیدی فراهم کرده است.
این مقام صنفی برای آینده بازار پیش بینی کرد: با توجه به اینکه از 
ابتدای امسال، روند کاهشی تقاضا در بازار وجود داشته و هشت تا 
۱۱ درصد کاهش قیمت را داشته ایم و همچنین با توجه به اینکه 
اونس جهانی طلا به ثبات نسبی خوبی رسیده است، چنانچه اتفاق 
اقتصادی خاصی در قیمت اونس جهانی طلا یا نرخ ارز در بازار داخل 
نداشته باشــیم، بازار ثبات خود را حفظ خواهد کرد. همانطور که 
پیش تر نیز اشاره شــده، بازار در حال حاضر به ثبات نسبی خوبی 

رسیده و قیمت ها کف خود را تجربه کرده است. 

شورای ســاماندهی مبادی ورودی و خروجی کشور جانمایی پل 
و لکه گذاری پایانه مرزی جاده ای در جوار پل تازه ســاخته شده 
آغبند را تصویب کرد. پنجمین نشست کارگروه شورای ساماندهی 
مبادی ورودی و خروجی کشــور به ریاست امین ترفع، مدیرکل 
دفتر تجاری سازی و امور تشــکل های وزارت راه و شهرسازی به 
منظور بررسی ۵ دســتور کار از جمله بررسی احداث پایانه مرزی 
جاده ای در جوار پل جدید الاحداث آغبند برگزار شــد. مدیرکل 

دفتر تجاری سازی و امور تشکل های وزارت راه و شهرسازی درباره 
احداث این پایانه مرزی خاطر نشان کرد: طبق توافقنامه امضا شده 
میان دولت های ایران و آذربایجان مقرر شد پل مرزی جدید میان 
ایران آذربایجان احداث شود و فعلا کاربری جاده ای دارد. وی افزود: 
این مساله در کارگروه مرزهای رسمی وزارت کشور طی چند نوبت 
بررسی شده و لازم است تا اتخاذ تصمیم نهایی اتفاق بیافتد. ترفع 
گفت: همچنین جانمایی محل استقرار دستگاه ها در پایانه نیز پس 

از طی مراحل طراحی مورد بررسی قرار خواهد گرفت. وی افزود: به 
دنبال آن هستیم تا با هماهنگی وزارت امور خارجه نشست مشترکی 
با طرف آذربایجانی درباره مسائل گمرکی و حمل ونقل در این مرز 
برگزار  شود و در قالب تفاهم نامه ای کارکرد، ظرفیت و نقش هرکدام 
از این پایانه های موجود و جدید مشخص شود. در ادامه این جلسه 
پس از بررسی جوانب طرح و ارائه گزارش ها و نظرات سازمان های 

مرتبط، جانمایی پل و لکه گذاری پایانه مرزی مورد تایید شد.

مدیرعامل برق منطقه ای 
تهران با اعلام اینکه ابتدای 
امسال تا کنون تأمین برق 
صنایع ۱۲ تــا ۲۰ درصد 
نسبت به سال های گذشته 
افزایش یافته است، گفت: رشد تامین برق صنایع 

کشور نشان از موفقیت برنامه های مدیریت مصرف 
دارد. حبیب قراگوزلو در مورد اقدامات وزارت نیرو 
برای تامین برق به خصوص صنایع، اظهار کرد: رشد 
تامین برق صنایع کشور در تابستان سال جاری که 
با هدف تولید حداکثری در سال رشد تولید و با در 
نظر گرفتن محدودیت های فنی صنایع و ملاحظات 
کنترل بــازار محصولات صورت گرفت، نشــان از 
اجرای موفق برنامه هــای وزارت نیرو با بهره گیری 

از تجربه ســال گذشته اســت. وی ضمن تاکید بر 
این موضوع که خط قرمز وزارت نیرو خاموشی در 
بخش خانگی است، از همکاری صنایع با صنعت برق 
قدردانی کرد و به تجربــه موفق اجرای برنامه های 
مدیریت مصرف با هماهنگی وزارتخانه های نیرو و 
صنعت، معدن و تجارت در سال گذشته اشاره کرد. 
مدیرعامل برق منطقه ای تهران ادامه داد: تابستان 
سال گذشته و امســال با وجود اوج گیری مصرف 

برق در کشور، هیچ گونه خاموشی را شاهد نبودیم 
و در کنار آن دولت در تأمین برق صنایع موفق تر از 
گذشته ظاهر شد؛ به طوری که با اجرای برنامه طرح 
ملی پاداش مشــترکان، از ابتدای امسال تاکنون 
تأمین برق مورد نیاز صنایع ۱۲ تا ۲۰ درصد نسبت 

به سال های گذشته رشد یافت.
قراگوزلو ادامه داد: بر اساس آمارهای منتشر شده در 
بازه زمانی ۱۳ خرداد تا ۱۰ تیرماه امسال رشد تولید 
ایران در بخش فولاد به ۱٧.۴ درصد رسیده و کشور 
با رکوردشــکنی رشــد تولید از دهمین فولادساز 
بزرگ دنیا در سال گذشــته به رتبه ٧ فولادسازان 
بزرگ دنیا رســیده اســت که این موفقیت قابل 

توجهی است.
وی خاطرنشان کرد: ۹۲ درصد واحدهای صنعتی 

کشور در فصل گرم سال بدون هیچ محدودیتی در 
تأمین برق کار خود را ادامه دادند و در واقع طی سال 
۱۴۰۱ سهم صنایع از تقاضای برق در استان تهران 
در مقایسه با زمان مشابه سال قبل، افزایشی بود و 
آمار رشد مصرف برق در بخش های مختلف صنایع 
گواه این ماجراست که اجرای برنامه های مدیریت 
مصرف موفقیت آمیز بوده اســت. مدیرعامل برق 
منطقه ای تهــران ادامه داد: علاوه بــر تأثیر مثبت 
مصرف بهینه برق بخش خانگی، برعملکرد صنایع 
کشور، مقایســه اقدام های انجام شــده برای رفع 
ناترازی موجود در صنعت برق کشــور بیانگر اقدام 
مفید و مؤثر در این باره است که تاثیر مثبت خود را 
در زندگی مردم، کسب وکار، تولید کشور، تجارت، 

بهداشت و درمان نشان داده است.
قراگوزلو با اشــاره به همکاری خوب هموطنان در 
سال جاری و مشــارکت در طرح سراسری پاداش 
صرفه جویی، گفت: این طرح نتایج و دستاوردهای 

خوبی را در بخش خانگی به همراه داشت، به طوری 
که تا دوم مردادماه ســال جاری ۲۵ میلیون قبض 
برای مشترکان خانگی صادر شده و از این تعداد ۹ 
میلیون قبض معادل ۳۵ درصد کل قبوض مشمول 

پاداش صرفه جویی برق شده اند.
وی از همه مشــترکان درخواســت کرد، با انجام 
حداکثر صرفه جویی در مصرف برق خود، خادمان 
صنعت بــرق را در تأمین برق پایــدار یاری کنند. 
مدیرعامل برق منطقه ای تهران اضافه کرد: استفاده 
از دور کند کولرهای آبــی؛ تنظیم کولرهای گازی 
بر روی ۲۴ درجه؛ کاهش روشنایی غیرضروری و 
خاموش کردن حداقل یک لامپ اضافی که حداقل 
یک هزار مگاوات از مصرف برق کشور را کم می کند؛ 
عدم استفاده از وسایل پرمصرف برقی در بازه زمانی 
۱۱ صبح تا ۲۳ شــب که می تواند فشار مضاعف بر 
شــبکه را کاهش دهد، از جمله راهکارهای ساده 

مدیریت مصرف و بهره مندی از پاداش است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

هیچ گونه خاموشی نداشتیم

فعالیت صنایع بدون محدودیت برقی

اقشار کم درآمد حمایت می شوند

بهره برداری از مسکن کارگری
عروس و دامادها هم طلا نمی خرند

قیمت طلا به ثبات رسیده است

توافق ایران با آذربایجان و نخجوان برای احداث ۲ پل مرزی

صنعت چرخ اقتصاد را می چرخاند
علی قنبری، اقتصاددان

دولت با اعتماد ســازی می تواند اولین گام را برای توســعه صنعتی بردارد. لازمه اعتماد ســازی این 
اســت که مقررات دســت و پاگیر از جلوی پای فعالان اقتصادی و تولیدکنندگان برداشته شود. اگر 
فعالان اقتصادی مطمئن شــوند که دولت تمام قد برای حمایت از بخــش خصوصی گام برمی دارد 
 و تلاش می کند از هیچ کمکی دریــغ نخواهند کرد و همین امر باعث می شــود که اقتصاد روی ریل 

درستی قرار گیرد. 
صنعتی شدن مترادف است با توســعه یافتگی و اگر بخواهیم که به یک کشــور توسعه یافته تبدیل 
شــویم باید در جهت صنعتی شــدن گام برداریم. برای این کار دولت باید یک اســتراتژی مشخص 
و یک راهبرد معین برای یک دوره زمانی مشــخص داشــته باشد و بر اساس آن ســرمایه های لازم 
را جذب کنــد. باید با تقویــت بخش خصوصی و کوچک ســازی و چابک ســازی دولت و همچنین 
 کاهش وابســتگی اقتصاد به نفت اجازه دهیم که مکانیم بازار با کنترل متناسب عامل تعیین کننده 

در اقتصاد باشد.
البته در بسیاری از کشورها از صنایع در سال های اول فعالیت شان حمایت می شود، اما پس از یک دوره 
منطقی این حمایت ها قطع می شود تا تولیدکنندگان در فضای واقعی به تولید بپردازند. حمایت های 
اولیه از صنایع به تقویت آن ها کمک می کند اما باید این حمایت ها بعد از چند سال قطع شود. نباید 
کمک به شرکت ها و صنایع مادام العمر باشد و کشور را با مشکل مواجه کند. هیچ ضرورتی ندارد که تا 
همیشه مواد اولیه و انرژی ارزان قیمت در اختیار تولیدکنندگان بگذاریم و آن ها را در شرایط گلخانه 

ای پرورش دهیم. باید بعد از چند سال رقابت جایگزین حمایت شود. 
تولید و صنعت چرخ اقتصاد کشور را می چرخاند. در صورت بروز هر گونه مشکل و مانع، رشد تولید و 
رونق صنعت کاهش خواهد یافت و این موضوع به ضرر رشد اقتصادی است. برق و انرژی یکی از مهم 
ترین و حتی اصلی ترین لازمه چرخش چرخ تولید و صنعت است. در صورت عدم تامین برق صنایع، 
تولید متوقف می شود و خسارات زیادی به کشور وارد خواهد شد. جبران این خسارات زمان بر است و 

نمی توان گفت با ادامه فعالی صنایع در کوتاه مدت این خسارات جبران می شود.
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اشتغال ۲۶۶ هزار نفر در شرکت های فناور
معاون توســعه صندوق نوآوری و شــکوفایی از برگزاری رویدادی در حوزه ارائه 
نیازهای زائران اربعیــن در هفته آینده خبر داد. ســیاوش ملکی فر در افتتاحیه 
نمایشگاه دستاوردهای شــرکت های دانش بنیان حوزه رسانه و روابط عمومی، 
تولد این صندوق را مولود تصویب قانون حمایت از مؤسســات و شــرکت های 
دانش بنیان در سال ۸۹ دانســت و افزود: در این قانون بر تشــکیل صندوقی با 
سرمایه اولیه ۳ هزار میلیارد تومان تاکید شــده بود که هنوز این سرمایه به این 
صندوق اختصاص نیافته است. وی ادامه داد: علاوه بر آن بر اساس قانون باید سالی 
 نیم درصد از بودجه های عمومی به این صندوق نیــز اختصاص یابد که تاکنون 

محقق نشده است.
ملکی فر با اشاره به ســاختار این صندوق خاطر نشــان کرد: تعداد شرکت های 
دانش بنیان به عدد ۹ هزار شرکت نزدیک شده و در حال حاضر دانش بنیانی تعداد 
۸۸۳۱ شرکت از سوی معاونت علمی ریاست جمهوری احراز شده است و صندوق 
در برابر این شرکت ها مسؤولیت تامین مالی را بر عهده دارد. معاون توسعه صندوق 
نوآوری و شکوفایی فروش این شرکت ها در ســال ۱۴۰۱ را ۴۳۵ میلیارد تومان 

ذکر کرد و یادآور شد: در این شرکت ها ۲۶۶ هزار نفر مشغول به فعالیت هستند.
وی با اشــاره به خدمات این صندوق به شــرکت های دانش بنیان با بیان اینکه 
خدمات این صندوق به ۴ دســته تســهیلات، ضمانت نامه، ســرمایه گذاری و 
توانمندسازی دسته بندی می شود، خاطر نشــان کرد: در حال حاضر تعداد ۷۷ 
خدمت به شرکت های دانش بنیان ارائه می شــود و چتر حمایتی ما از زمانی که 
شرکت، دانش بنیانی و نوپایی خود را دریافت می کند تا زمانی که وارد بورس می 
شود، است. ملکی فر گفت: در حالی که ســرمایه اولیه صندوق نزدیک به ۳ هزار 
میلیارد تومان می شود، ولی حدود ۴۰ هزار میلیارد تومان به شرکت ها خدمات 

حمایتی ارائه کرده ایم.
ملکی فر برگزاری رویدادهای فناورانه را یکی از راهکارهای صندوق نام برد و گفت: 
ما از حضور شرکت ها در نمایشــگاه ها حمایت می کنیم و در آخرین رویداد که 
نمایشگاه صنعت ساختمان است، یکی از فعالان انبوه سازی قراردادی برای خرید 

۳۰ میلیارد تومان پرینتر ۳ بعدی از یکی از شرکت های دانش بنیان منعقد کرد.
وی ادامه داد: تاکنــون ۳۷ رویداد ارائه نیازهای فناورانه برگزار شــده اســت و 
در هفته آینده در حــوزه اربعین رویــدادی برگزار می شــود و نیازهای زائرین 
اربعین در حوزه های مختلف ســلامت و لجســتیکی و غیره ارائه خواهد شــد. 
وی با اشــاره به برگزاری نمایشگاه دستاوردهای رســانه و روابط عمومی، گفت: 
در ایــن رویداد ۴۰ شــرکت محصولات خــود را عرضه می کننــد، ضمن آنکه 
 یک مرکز نوآوری، یک شــتابدهنده و ۲ صنــدوق حمایــت از صنایع خلاق و

 فرهنگی حضور دارند.

رسیدگی به شکایات شرکت های دانش بنیان در شورای 
حل اختلاف علامه

رئیس دانشگاه علامه طباطبایی با یادآوری در شعبه تخصصی شورای حل اختلاف 
کسب وکارهای دانش بنیان تهران مســتقر در پارک علم و فناوری این دانشگاه، 
گفت: شرکت های مستقر در پارک های علم و فناوری دیگر دانشگاه ها نیز می توانند 

برای رسیدگی به اختلافات خود به این شعبه مراجعه کنند.
اول مرداد ماه جاری بود که »شعبه تخصصی شورای حل اختلاف کسب و کارهای 
دانش بنیان تهران مســتقر در پارک علم و فناوری دانشگاه علامه طباطبایی« 
با حضور غلامرضا مهدوی رئیس شــورای حل اختلاف اســتان تهران و عبدالله 
معتمدی رئیس دانشگاه علامه در محل این دانشگاه گشایش یافت.ماده ۹ قانون 
جهش تولید دانش بنیان قوه قضاییه را مکلف کرده است که جواز تخصصی چه 
در دادگاه ها و چه در شــوراهای حل اختلاف برای همه واحدهای دانش بنیان 

ایجاد کنند.
»شــعبه تخصصی دادگاه شــرکت های دانش بنیان« و همچنین »شورای حل 
اختلاف شرکت های دانش بنیان« نیز در همین راستا و به منظور ارائه برنامه های 
حمایتی از شــرکت های دانش بنیان، ایجاد شده اســت تا این شرکت ها بتوانند 

مشکلات خود را در این حوزه رفع کنند.
»شعبه تخصصی دادگاه شرکت های دانش بنیان« )شــعبه ۱۴۰( که با حمایت 
معاونت توسعه شرکت های دانش بنیان ایجاد شده، این امکان را فراهم کرده که 
شرکت های دانش بنیان برای رفع مشکلات حقوقی و قضایی خود بتوانند به این 

شعبه مراجعه کنند.
همچنین با ایجاد »شورای حل اختلاف شرکت های دانش بنیان« )شعبه ۵۱۴(، 
این شــرکت ها برای امور حقوقی و قضایی خود می توانند به این شــورا مراجعه 
و طرح شــکایت کنند.در پی راه اندازی شعبه تخصصی شــورای حل اختلاف 
کسب وکارهای دانش بنیان مستقر در دانشگاه علامه طباطبایی، وظایفی برای آن 
تعریف شده است؛ عبدالله معتمدی رئیس دانشگاه علامه در گفت وگو با خبرنگار 
ایرنا درباره این شعبه و حوزه فعالیت های آن توضیحاتی ارائه کرده است؛ وی می 
گوید: این شعبه تخصصی با هدف ارائه برنامه های حمایتی و رفع مشکلات تمام 
شــرکت های دانش بنیان چه آنهایی که در پارک علم و فناوری دانشــگاه علامه 
 مستقر هســتند و چه آنهایی که در ســایر پارک ها فعالیت می کنند، راه اندازی 

شده است.
وی افزود: در دانشگاه علامه با توجه به استقرار واحدهای متعددی که در مراکز 
رشد و پارک علم و فناوری وجود دارد، ممکن است اختلافاتی بین افراد یا افرادی 
که یک شرکت را تاسیس می کنند،  اختلافاتی ایجاد شود یا با شرکت های هم نام و 
هم عرض خود دچار اختلافاتی شوند؛ بنابراین قبل از اینکه بخواهند مراحل قانونی 
را طی کنند این شعبه تخصصی حل اختلاف کمک می کند که اختلافات در سطح 
این شورای دانشگاهی ساماندهی شده و به صلح و سازش برسند و اگر در نهایت 

امکان صلح و سازش نبود، به مراجع قانونی بالاتر مراجعه کنند.
رئیس دانشگاه علامه طباطبایی درباره اســتفاده پارک های علم و فناوری دیگر 
دانشگاه ها از خدمات شورای حل اختلاف دانشــگاه علامه طباطبایی نیز گفت: 
دانشگاه علامه اولین دانشگاهی است که شــورای تخصصی حل اختلاف دانش 
بنیان ها در آن افتتاح شده است؛ بنابراین اگر تقاضاهایی از دانشگاه های دیگر مبنی 
بر استفاده از این شورای حل اختلاف باشد، می توانیم بر اساس یک دستورالعمل و 
ضوابط پذیرای واحدهای مراکز رشد و فناور پارک های علم و فناوری دانشگاه های 

دیگر باشیم.
معتمدی افزود: یکی از اختلافات معمول بین شرکت های دانش بنیان در زمینه 
مالکیت معنوی و اختلاف بر سر سهام است؛ نقش سهامداران مختلف است و گاهی 
ممکن است یک شرکت در بدو تاسیس ارزش مالی زیادی نداشته باشد اما به مرور 
که رشد کرد شرایط آن تغییر می کند و سهام آن شرکت افزایش پیدا کند؛ به این 

ترتیب ممکن است افرادی مدعی شوند و بین آنها اختلافاتی بروز کند.
وی اظهار داشت: گاهی اوقات اختلاف بین شتاب دهنده ها و مراکز رشد بروز می 
کند؛ یعنی واحدی که از سوی بانک ها مورد حمایت قرار می گیرد، ممکن است 
با مشکلی روبه رو شــود یا بین شــتاب دهنده های مختلف به دلیل مسائل مالی 
اختلافاتی بروز کند. همچنین ممکن اســت خدماتی که یک شرکت می دهد، 
مورد اعتراض و شکایت قرار گیرد که امکان بررسی همه این موارد در این شورای 
حل اختلاف وجود دارد. رئیس دانشــگاه علامه طباطبایی ادامه داد: نزدیک به 
۸۰ واحد در پارک علم و فناوری مســتقرند که عمدتا با رویکرد علوم انســانی 
 مشــغول فعالیت هســتند که در زمینه مالی و مرتبط با جهانگردی و آموزشی 

خدمات می دهند.

اخبار

وزیر ارتباطات گفت: ۹۸ درصد 
دستگاه های اجرایی به پنجره 
واحد خدمات دولت هوشمند 
متصل شده اند و بیش از نیمی 
از خدمات خود را از این طریق 
انجام می دهند. »عیسی زارع پور« با حضور در یک برنامه 
تلویزیونی درباره محقق شدن مهم ترین سند بالادستی 
گفت: یکی از این کارهای بزرگی کــه مبتنی بر قانون 
بودجه برنامه ۱۴۰۱ انجام شــد و گام های بعدی آن در 
برنامه ۱۴۰۲ است، مربوط به پنجره واحد خدمات دولت 
هوشمند است که اکنون ۹۸ درصد دستگاه های اجرایی 
به آن متصل شده اند و نزدیک به نیمی از خدمات خود را 

از این طریق انجام می دهند.
وزیر ارتباطات تاکید کرد: دولت هوشمند زمانی تحقق 
پیدا می کند که برای انجام کارهــا مراجعه حضوری و 
بدون ارایه مدرک، خدمت را در هر ســاعت شبانه روز 
دریافت کنید. برای این کار یک برنامه ۴ ساله پیش بینی 
کرده بودیم که با گذشت ۲ سال از آن، هر سال در قانون 
بودجه تکالیف دستگاه ها را مشخص کرده ایم تا نهادهای 

نظارتی عملکرد آن ها را پیگیری کنند.

زارع پور درباره نقش رســانه در تحقق پنجره خدمات 
دولت هوشمند گفت: برای تحقق دولت هوشمند نقش 
رسانه مهم بود و اگر پیگیری های آن ها نبود این اتفاق رخ 
نمی داد. برخی روزها آنتن زنده صدا و سیما شبانه روز به 
این موضوع اختصاص داشت. خیلی خوب است که این 
میزان از مطالبه گری در رسانه وجود دارد. این پروژه به 
نفع مردم است. سال گذشته در همین ایام با رئیس صدا 
و سیما جلسه ای داشــتیم و درباره این موضوع صحبت 

کردیم و مطالبه گری از آن جا شروع شد.
وی با تاکید بر اینکه امســال در قانون بودجه گام های 
تکمیلی پیش بینی شده است، گفت: گام بعدی این است 
که ۱۰۰ درصد خدمات دستگاه ها به صورت الکترونیکی 
و یک پنجم آن به شکل کاملا هوشــمند به مردم ارائه 
شوند. شــاید تحقق این رویا به نظر ســخت بیاید اما با 
همراهی مردم، رسانه و دستگاه ها اکنون شاهد محقق 
شدن آن هستیم. زارع پور گفت: یکی از اهداف ما این بود 
که یک اتاق شیشه ای داشته  باشیم تا کیفیت و چگونگی 

ارائه خدمات در آن مشخص باشد.
وزیر ارتباطات تصریح کرد: یکی دیگر از گام های بزرگی 
که در این خصوص برداشته شد مربوط به پیام رسان های 
و شــبکه های اجتماعی بومی اســت که سال گذشته 
وضعیت کاملا متفاوتی نسبت به امسال داشتند. ما در 
دولت سیزدهم به دنبال حمایت ویژه از پیام رسان های 

بومی بودیم تا بتوانند با نسخه های مشابه خارجی رقابت 
کنند. اما سال گذشــته اتفاقاتی در کشــور رخ داد که 
نهادهای امنیتــی مجبور به اعمــال محدودیت بر این 
پلتفرم ها شدند و همین مســاله باعث شد کار ما بیشتر 
شود و مجبور شدیم در فرصت کوتاهی زیرساخت هایی 

را فراهم کنیم تا شرمنده مردم نشویم.
زارع پور گفت: این ســکوها پذیرای میلیــون ها نفر در 
روز هســتند و در همین ایــام حج گذشــته )از اوایل 

خرداد تا اواخر تیر مــاه( و در حــدود ۵۰ روز، نزدیک 
به ۱۴ و نیم میلیــون تماس از عربســتان از طریق دو 
پیام رسان ایرانی داشــتیم که مردم ۸۰ درصد رضایت 
داشتند. وی افزود: این پیام رســان ها در خارج از کشور 
نیز قابلیت استفاده دارند. متاسفانه برخی از دستگاه های 
دولتــی هنــوز از پیام رســان های خارجی اســتفاده 
 می کنند و خواهش من این اســت که پیام رســان های 

داخلی را جایگزین کنند.

۹۸ درصد دستگاه های اجرایی به پنجره واحد خدمات دولت هوشمند متصل شدند

تحقق دولت هوشمند
News kasbokar@gmail.com

مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوری معاونت علمی 
در راستای ارتقای همکاری های فناورانه با کشور ونزوئلا 
در نظر دارد مرکز مشــترک نوآوری و فناوری ایران – 

ونزوئلا را ایجاد و فعال کند.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، این معاونت در فراخوانی از شرکت 
های متقاضی در نقش آفرینی و مشــارکت در برنامه 

طراحی، اجرا، تجهیز، راه انــدازی و بهره برداری از این 
مرکز دعوت به همکاری کرد. شــرکت های توانمند با 
ظرفیت اجرایی لازم و علاقمند به مشارکت درخواست 
می شود پیشــنهاد و طرحهای خود را مطابق شرایط، 
مشخصات و توضیحات فراخوان حداکثر تا ۱۸ مردادماه 

به ایمیلinfo.isd@cistc.ir ارسال کنند.
برای مشارکت در این فراخوان ضروری است که شرکت 

اعم از مدیران اصلی و مجری طرح، فهرست محصولات 
شرکت، فعالیتها و سوابق اجرایی و صادراتی شرکت و... 
معرفی شوند. همچنین ارائه شرح فعالیت طراحی، اجرا و 
بهره برداری از ساختمان مرکز نوآوری در کاراکاس شامل 
طراحی معماری داخلی و پیشــنهاد کاربریها، عملیات 
بازسازی و زیبا سازی، تجهیز کامل ساختمان و محوطه 
ضروری است. لزوم تامین سرمایه و آورده مالی نیز از دیگر 

شــروط پذیرش در این فراخوان است. شرکت هایی که 
دارای سابقه کار در منطقه هســتند و شرکتهای دارای 
قرارداد یا تفاهم نامه همکاری در کشور ونزوئلا از اولویت 
بالاتری برخوردار خواهند بود. طرح ها پس از بررسی و 
ارزیابی توســط مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوری 
انتخاب می شــوند. برای اطلاعات تکمیلی می توانید با 

شماره تلفن ۴۱۱۸۶ داخلی ۵۳۱۵ تماس بگیرید.

در نخستین نشست کارگروه ســبک زندگی اسلامی 
ســتاد توســعه فناوریهای فرهنگــی و نــرم، ایجاد 
صندوق های خطرپذیر در راستای اجرای پروژه های 
تحقق سبک زندگی اســلامی به کمک فناوری های 
فرهنگی و نرم مطرح شــد. به گزارش معاونت علمی، 
فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، 
نخستین کارگروه سبک زندگی اسلامی با حضور دبیر 
ستاد توسعه فناوری های فرهنگی و نرم، دبیر کارگروه 
و جمعی از کارشناسان، فعالان و مسئولین فرهنگی، 
به میزبانی ستاد توســعه فناوری های فرهنگی و نرم 

برگزار شد.
در ابتدای این نشســت که با موضوع بررســی جایگاه 
و سطوح سبک زندگی در سند توســعه فناوری های 
فرهنگــی و نرم برگزار می شــد، بهــروز آهنگربیگ، 
مســئول کارگروه های ســتاد، ضمن تشریح ساحت 
های ماموریتی ستاد در ســه حوزه حکمرانی، زیست 
بوم و معاونت علمی، درخصوص کارویژه های مدنظر 
و قابل تحقق و مورد مطالبه از کارگروه های تخصصی 

ستاد صحبت کرد.
مسعود حسنلو، دبیر ستاد توسعه فناوری های فرهنگی 
و نرم نیز ضمن خیر مقدم به حضار از نوع نگاه سند ملی 
فناوری های فرهنگی و نرم به موضوع ســبک زندگی 
گفت و افزود: موضوع ســبک زندگی نســبت به سایر 

موضوعات مطرح شده در سند ملی توسعه فناوری های 
فرهنگی و نرم، میان رشــته ای تر و در عین حال بسیار 
اجرایی تر اســت، لذا اقدامات گسترده ای در این حوزه 
می توان تعریف کرد. وی هدف از این نشست را احصاء 
نظام مسائل و تعریف پروژه های علمیاتی و پیشران در 
راستای تحقق موضوع ســبک زندگی اسلامی عنوان 

کرد.
حسنلو در ادامه گفت: مسائل عینی و ملموس جامعه 
همچون امید، مهدویت، فرزندآوری و... مسائلی اجرایی 
و نیز ترویجی هستند و به همین دلیل تعریف مگاپروژه 
های کلیدی با محوریت صنایع خلاق همچون فناوری، 
نوآوری و خلاقیت در این حوزه ضروری اســت. پس از 
آن، نفیسه شــاهی نوری، دبیر کارگروه بر ارتباط روح 
حاکم سند ملی توســعه فناوری های فرهنگی و نرم با 
حوزه سبک زندگی تأکید کرد و گفت: در صورت عزم 
تمام بازیگران فعال در این زیســت بوم، دستیابی به 
اهداف مرحله اول برنامه توسعه سبک زندگی اسلامی 
بر اساس سند توسعه فناوری های فرهنگی و نرم در بازه 

زمانی کوتاه و میان مدت قابل تحقق است.
امیرمسعود استادحســین از فعالان این حوزه سبک 
زندگی، ســخنران بعدی این نشســت بود که ضمن 
بحث موضوعیت ســبک زندگــی در ســند ملی، به 
پیشینه خوب فعالان حاضر در این کارگروه پرداخت 

و گفت: امروز شبکه ای از بازیگران قوی این زیست بوم 
ایجاد و فعال شده اما اســتفاده از ظرفیت آنها نیازمند 
سیاســت گذاری، برنامه ریزی و کانون ســازی است. 
خوشــبختانه روندهای مفید، خنثی و مضر در حوزه 
سبک زندگی توسط شبکه فعالان این عرصه احصاء و 
شناسایی شده است و علاوه بر این ساختار تحقق این 
روندها نیز توســط همین مراکز طراحی و پیاده سازی 
شــده که برای مثــال میتوان از تشــکیل شــورای 
 راهبردی، شورای راهبردی اندیشــه ورزان و شورای 

مشورتی نام برد.
وی گفت: از جمله پروژه های پیشــران پیشــنهادی 
کارگــروه می توان بــه برنامه شبکه ســازی، تربیت و 
توانمندسازی منتور سبک زندگی با محوریت توسعه 
فناوری های فرهنگی نرم اشــاره کرد. ســید ســجاد 
صالحی، مدیر عامل یک خانه خلاق و نوآوری از دیگر 
حاضرین این نشست بود با بیان این نکته که خروجی 
و روح حاکم بر سند ملی همان سبک زندگی اسلامی 
است، افزود: فرق کارگروه سبک زندگی اسلامی تشکیل 
شده در این ستاد با سایر کارگروه های مشابه در سایر 
دستگاه ها در این است که این کارگروه بر روی توسعه 
صنایع خلاق و فناوری های فرهنگی و نرم تأکید دارد و 
تحقق سبک زندگی را با محوریت بهره برداری از ابزار 
نوآوری و فناوری دنبال می کند که همین امر موجب 

عدم موازی کاری مسئولیتی و ماموریتی می باشد.
در پایان این نشست مسعود حســنلو پس از شنیدن 
صحبت های دبیر و سایر فعالان و کارشناسان حاضر در 
جلسه گفت: نگاه ما به کارگروه ها به عنوان حلقه میانی 
در تحقق و توسعه زیســت بوم اقتصاد خلاق با بازوی 

نوآوری، فناوری و خلاقیت است.
دبیر ستاد توســعه فناوری های فرهنگی و نرم با اشاره 
به اینکه در مسئله ســبک زندگی، خدمات و ابزارهای 
متفاوتی از طریق ایجاد یک زنجیره خلق ارزش موجب 
تحقق سبک زندگی اسلامی می شود گفت: این حوزه 
نیازمند تربیت کنشگر و بازیگرانی است که برای مثال 
در ســطوحی به مثابه مدیریت پروژه و تهیه کنندگی 
سبک زندگی اســلامی فعالیت کنند؛ یعنی هم دارای 
ساحتی از اندیشه ورزی و هم ســاحتی از کارآمدی و 

قدرت اجرایی باشند.
وی افــزود: از جمله پروژه هــای عملیاتی برای تحقق 
ســبک زندگی به کمک فناوری های فرهنگی و نرم، 
می توان تمهیــد و ایجاد صندوق هــای خطرپذیر با 
کارکرد واقعــی VC جهت تقویت بازیگــران صنایع 
خلاق، توانمندســازی خود بازیگــران صنایع خلاق، 
ورود به عرصه تغییر رفتار حکمرانی با تأکید بر ضرورت 
صنایع خلاق و سایر موارد قابل احصاء توسط کارگروه 

را مطرح کرد.

قیمت بیت کوین می تواند در مــاه آینده به روند صعودی 
کامل برســد اگر خط روند ۲۰۰ هفته ای به همین شکل 
باقی بماند. کول گارنر، تحلیلگر بــازار رمزارزها می گوید 
که بیت کوین و رمزارزها در مسیر شکست کلاسیک قرار 
می گیرند، اگر چندین الگوی آزمایش شده ادامه یابد. این 
تحلیلگر محبوب رمزارزها گفت که روند صعودی بزرگی در 
انتظار بیت کوین و بازار گسترده تر ارزهای دیجیتال است 
و روند قیمت بیت کوین همچنان بــه رکود ادامه می دهد 
اما افراد آینده نگر متقاعد شده اند که این چرخه نیز مانند 
هر چرخه دیگری اســت. برای گارنر، فعالیت بزرگترین 
گروه سرمایه گذاران بیت کوین – نهنگ ها - یکی از دلایل 
خوش بینی اســت و می گوید: »روندهای انباشت نهنگ، 
ســتون فقرات بازار گاوی اســت اما در حال حاضر، فقط 
نهنگ ها نیستند و ســرمایه گذاران کوچکتر، معروف به 
ماهی نیز قرار گرفتن خود در معرض بیت کوین را افزایش 
داده اند.« ایــن تحلیلگر، نهنگ ها را به دلیل رفتارشــان 
در چرخه فعلی، »دست الماســی« نامید و افزود: نسبت 
سرمایه گذار کوچک به نهنگ در حال افزایش است، یعنی 
سرمایه گذارانی که این چرخه )۲۰۲۲ - ۲۰۲۳( را واگذار 
می کنند، کوچک هستند و نهنگ ها آن را نگه می دارند؛ این 
روند برای قیمت بســیار قدرتمند محسوب می شود و در 

گذشته با افزایش متریک قابل مشاهده بوده است.
وی افزود: آخرین چرخه بیت کوین با فروش »بی امان« نهنگ 
مشخص می شــود؛ چیزی که امروزه به  طور قابل توجهی 
وجود ندارد. گارنر در عین حال اهمیت نسبت بیت کوین 

به استیبل کوین را در صرافی اصلی بیتفینکس تکرار کرد 
و گفت که در حال حاضر رفتاری را نشان می دهد که قبل 
از هر روند صعودی بزرگ در تاریخ بیت کوین مشاهده شده 
است. »نهنگ بیتفینکس مهم است و بیش از هر موجودیت 
دیگری در رمزارز، اقدام قیمت کوتاه مدت تا میان مدت را 
انجام می دهد با این حال، زمانی که چنین شکست صعودی 
قیمت بیت کوین ممکن است رخ دهد، ناشناخته باقی مانده 

و گارنر طرفدار عرضه در فصل سوم است.
وی اذعان کرد که قوی ترین استدلال مخالف، خرس فصلی 
تابستان اســت. نیرویی قوی تر از آن چیزی که بیشتر تصور 
می کنند و بازار را تکان خواهد آمد اما بــه احتمال زیاد نه تا 
سپتامبر زیرا بازارها هنوز باید هفته ها برای اجرا فرصت داشته 
باشند. وی نتیجه گرفت که برای باطل کردن روند صعودی، 
بیت کوین به یک بســته هفتگی کمتر از میانگین متحرک 
ساده ۲۰۰ هفته ای )SMA( که در حال حاضر ۲۷ هزار و ۲۳۵ 
دلار است، به ازای هر داده نیاز دارد. مجموع ارزش بازار جهانی 
ارزهای دیجیتال در حال حاضــر ۱.۱۷ تریلیون دلار برآورد 
می شود که این رقم نسبت به روز قبل  ۰.۳۰ درصد بیشتر شده 
است.  حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته 
۲۱.۵۷ میلیارد دلار اســت که ۸.۲۷ درصد افزایش داشته 
است. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در حال حاضر ۲.۲۷ 
میلیارد دلار است که ۱۰.۵۰ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته 
بازار ارزهای دیجیتال بوده و حجم تمام سکه های پایدار اکنون 
۱۹.۸۷میلیارد دلار است که ۹۲.۱۲ درصد از کل حجم ۲۴ 

ساعته بازار ارزهای دیجیتال را تشکیل می دهد.

مشاور اقتصاد دانش بنیان معاونت علمی و فناوری رییس 
جمهور عنوان کرد: اجرای قانون جهش تولید دانش  بنیان، 
با تعریف ظرفیت های جدید و رفع خلاهای جدی در حوزه 
دانش بنیان کشور برای حمایت از فعالیت های این حوزه، 

چشم انداز روشنی را در اقتصاد دانش بنیان رقم می زند.
قانون جهش تولید دانش بنیان مشتمل بر بیست ماده و 
۱۰ تبصره در جلسه علنی یازدهم اردیبهشت ماه یکهزار و 
چهارصد و یک مجلس شورای اسلامی تصویب شد و در ۲۱ 
اردیبهشت سال ۱۴۰۱ به تایید شورای نگهبان رسید. مفاد 
این قانون به توسعه بخش های مختلف زیست بوم فناوری و 
نوآوری از بخش های سرمایه گذاری در زیرساخت تا تولید 
محصول دانش بنیان و خلاق با استفاده از اختیارات معاونت 
علمی و فناوری کمک می کند. ابوالفضل باقری در نشست 
با شرکت های دانش بنیان مستقر در پارک علم و فناوری 
خوزستان گفت: این شرکت ها با حمایت های قانون دانش 
بنیان )قانون حمایت ازشرکت ها و موسسات دانش بنیان 
مصوب سال ۱۳۸۹( آشنایی دارند که عمده امتیازات این 
قانون اجرایی شده است. وی افزود: معافیت های مالیاتی و 
تسهیلات یارانه ای از جمله این حمایت ها هستند که البته 
برخی شرکت ها از این امتیازات برخوردار نشده اند چون به 
تعداد شرکت های دانش بنیان و همزمان با شتاب رشد آنها 
ظرفیت های حمایتی ما رشد نکرد. باقری ادامه داد: ظرفیت 
صندوق نوآوری و شــکوفایی در زمان راه اندازی، ۳۰ هزار 
میلیارد ریال بود که همچنان تغییر نکرده اما علاوه بر تورم 

تعداد شرکت های دانش بنیان چند برابر شده است.

مشاور اقتصاد دانش بنیان معاونت علمی و فناوری رییس 
جمهور در ادامه به لزوم اجرای قانون جدید با عنوان قانون 
جهش تولید دانش بنیان اشاره کرد و گفت: با توجه به لزوم 
ایجاد ظرفیت ها و حمایت های مکمل برای شــرکت های 

دانش بنیان، مولفه های جدید در این زمینه تعریف شد.
وی تصریح کرد: همچنین حمایت های این معاونت، معطوف 
به شرکت های دانش بنیان بود که معاونت علمی و فناوری 
ریاست جمهوری، دولت و اقتصاد را برای ایجاد تحول بزرگ 
در حوزه اقتصاد دانش بنیان محدود کرده بود. باقری ادامه 
داد: در نتیجه با توجه به تعریف خاص شرکت  های دانش 
بنیان، برخی شرکت ها از بازه اقتصاد دانش بنیانی دور بودند 
که خلا جدی به شمار می رفت. مشاور اقتصاد دانش بنیان 
معاون علمی و فناوری رییس جمهور اضافه کرد: تصویب 
قانون جدید، انتظارات را به صورت ۱۰۰ درصدی محقق کرد 
و از مهمترین رویکردهای اجرای این قانون، بسط شرایط 
حمایتی برای تمام فعالیت های دانش بنیانی بود. وی در 
خصوص حمایت های قانون جهش تولید دانش بنیان بیان 
کرد: امکان استقرار شرکت های دانش بنیان در پهنه های 
مسکونی و تامین حمایت های دانش بنیانی برای تیم های 
فناور مستقر در پارک علم و فناوری از جمله این موارد است.

معاون اقتصادی استانداری خوزستان نیز گفت: در حال 
حاضر حدود ۴۰۰ شرکت فناور زیرمجموعه پارک علم و 
فناوری استان فعالیت دارند که ۱۳۰ مورد دانش بنیان در 
حوزه های نفت، گاز، پتروشیمی، کشاورزری، زیست فناوری 

و آی تی فعالیت دارند.

با اعلام معاونت علمی؛

مرکز مشترک نوآوری و فناوری ایران – ونزوئلا راه اندازی می شود

ایجاد صندوق های خطرپذیر در راستای تحقق سبک زندگی اسلامی

چشم انداز روشن اقتصاد دانش بنیان با قانون جهش تولیدصعود بیت کوین نزدیک است؟

فناوری و 
اطلاعات
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درآمدزايي از طريق ترجمه يكي از راه هاي 
پيش روي فارغ التحصيلان دانشگاهي يا 
افراد تحصيلكرده براي كسب درآمد است. 
برخي در دانشــگاه و همزمان با تحصيل 
از كار مترجمي به صورت پاره وقت براي 
تامين مخارج دانشگاهي خود اســتفاده مي كنند. برخي ديگر نيز 
در مراكز ترجمه مشغول به كار مي شــوند. بر اساس آمار جهاني، از 
طريق شــغل مترجمي در صورتي كه مهارت و تخصص لازم وجود 
داشته باشد، مي توان به درآمدهاي بالايي دست يافت، به طوري كه از 
شغل مترجمي به عنوان شغلي با درآمد زياد ياد مي شود اما در كشور 
ما درآمد مترجمي به گونه اي نيست كه آنها بي نياز از شغل ديگري 
باشند. جدا از مترجمان رســمي كه حقوق و مزاياي خاص خود را 
دارند مترجمان ديگر در كشور از اين حقوق و مزايا برخوردار نيستند. 

كاربرد مهارت هاي دانشگاهي براي درآمدزايي
در كشور ما بســياري با قبول تعداد ترجمه هاي بالا سعي مي كنند 
درآمد بالايي كسب كنند. گرچه براي ترجمه بايد مدرك مترجمي و 
به زبان مورد نظر نيز تسلط داشت اما برخي نيز فارغ از اين موضوع خود 
آموزش هاي لازم براي يك زبان را فرامي گيرند و پس از مدتي براي 
كار مترجمي آماده مي شوند. قصد آنها در واقع درآمدزايي و به دست 
آوردن پول است. البته درباره زبان انگليسي بسياري از دانشجويان 
مهارت هاي لازم را در دانشــگاه در هر رشته اي كه به آن مشغولند، 
فرامي گيرند و پس از آن با گذراندن دوراني موقت از مترجمي در اين 
زبان، به ترجمه مي پردازند. بسياري نيز كار ترجمه را در منزل انجام 
مي دهند كه به نظر مي رسد هزينه و خرج كمتري براي آنها داشته 
باشد يا از اين نظر كه به طور مستقيم و بدون داشتن واسطه اي ترجمه 
مي كنند، سود بيشتري براي آنها داشته باشد. مثلا در مراكز ترجمه 
به صورت توافقي سود ترجمه بين مترجم و مركز تقسيم مي شود كه 
البته اين مراكز هم از اين لحاظ كه ترجمه معتبرتري ارائه مي دهند 
يا هم از اين نظر كه مجوز اين كار را دارند، ممكن است مراجعه كننده 
بيشتري داشته باشند كه البته رفتن در زيرمجموعه اين مراكز براي 

كساني كه فاقد شرايط لازم براي آن هستند، دشوار است. 

فرصت هاي شغلي مترجمي
 بر اســاس آمار هاي موجود از ميزان اشــتغال و بيكاري رشته هاي 
دانشــگاهي، گروه علوم انســاني 15/2 درصد بيكاري در كشور را 
شامل می شود و از آنجايي كه رشته مترجمي زيرمجموعه اين گروه 

است، مي توان ميزان بيكاري اين گروه را با توجه به ساير رشته هاي 
زيرمجموعه آن سنجيد. بنابراين اين رشته در سطح كشور به دليل 

يك سري محدوديت ها آنطور كه بايد بازار كار ندارد. 

تاثير گسترش روابط خارجي بر بازار ترجمه
به اعتقاد كارشناسان بازار كار اين رشته در كشور بستگي به ارتباطات خارجي و 
ميزان اين ارتباط دارد يعني هرچقدر اين ارتباطات بيشتر باشد، زمينه فعاليت 
براي فارغ التحصيلان اين رشته بيشتر مي شود. مثلا در بخش صنعت، معدن و 
تجارت و در بحث مربوط به صادرات و واردات كشور لزوم استفاده از دانش يك 

مترجم در سازمان ها و مراكز اين بخش ها احساس مي شود. 

مترجمان كشور به دنبال شغل دوم 
به اعتقاد برخي از مترجمان شغل مترجمي در كشور به تنهايي براي 
گذران مخارج زندگي كفايت نمي كنــد و درآمد آن هم به گونه اي 
نيســت كه بتوان به آن تكيه كرد. از نظر آنها البته شغل مترجمي 
گونه هاي مختلفــي دارد مانند مترجمــان دارالترجمه ها يا همان 
مترجمان رسمي، مترجم شفاهي، مترجمان سازمان ها و ادارات و... 

يكی از مترجمان گفت: آنها كه به صورت رسمي در دارالترجمه ها يا 
اداره ها مشغول هستند از آنجا كه امنيت شغلي دارند و حقوق و درآمد 
آنها تعريف شده و مشخص است و متقاضي خاص خود را دارند، درآمد 
بهتري خواهند داشت و مانند ســاير كارمندان از حقوق ويژه خود 

برخوردار هستند اما در هر صورت بسياري از مترجمان در كنار شغل 
ثابت به اين كار مي پردازند چرا كه بازار كار آن آنطور كه بايد متقاضي 
ندارد. بسياري از بازنشستگان يا اساتيد دانشگاه در دوران بازنشستگي 
به ترجمه هم مي پردازند تا جبران كمي درآمدشان باشد. آنها از مزيت 
شــغلي يا حقوق و درآمد كافي برخوردار نيستند و جايگاه شغلي و 

صنفي آنها آنطور كه بايد نيست. 

مترجمي از جمله مشاغل پردرآمد 
نويسندگي، عكاسي، بهينه سازي موتورهاي جستجو، رسانه هاي 
اجتماعي توســعه تلفن همراه، پردرآمدترين مشاغل دنيا شناخته 

شــده اند.  بر اين اســاس شــغل مترجمي از جمله اين شغل هاي 
پردرآمد اســت كه البته براي برخي شــغل دوم يا سوم محسوب 
مي شود. بر اساس آمارها مترجمي كه گواهينامه ترجمه از »انجمن 
مترجمان آمريكا« كســب كند مي تواند به طور متوســط سالانه 
درآمدي بالغ بر ۷2 هزار دلار به دست بياورد. برآوردها نشان مي دهد 
مترجمي كه از اين انجمن گواهي نداشــته باشد نيز در سال به طور 
ميانگين مبلغي بالغ بر 5۳ هزار دلار به جيب مي زند. البته اين رقم 
باتوجه به زباني كه شما به آن مسلط هستيد مي تواند متغير باشد. 
 تقاضاي مترجم در برخي از زبان ها از جمله اسپانيايي بسيار بيشتر 

از ديگر زبان هاست. 

»كسبوكار«ازوضعيتبازاركارگزارشميدهد

  مترجمان در جستجوي شغل دوم

کار و
کارآفرینی 

اخيرا كليات لايحه كاهش ساعت كاري 
زنان در مجلس به تصويب رسيده است. 
براساس اين لايحه ساعت كاري خانم ها 
كه 44 ساعت در هفته است، به ۳6 ساعت 
در هفته كاهــش پيدا مي كنــد. در اين 
صورت خانم ها مي توانند يــك روز در طول هفته در محل كار خود 
حضور نداشته باشــند يا اينكه در طول هفته ساعت كاري كمتري 
داشته باشند. اين لايحه موافقان و مخالفاني دارد كه در واقع مي توان 

از آن به موج مثبت يا منفي كاهش ساعت كاري زنان تعبير كرد.
 از نظر برخي اين لايحه متناســب با روحيه زنــان و توان و قدرت 
كاري آنهاست و از آنجايي كه نقش هاي ديگر زنان چون خانه داري، 
همسرداري و وظايف ديگر بار مسئوليت هاي آنها را بيشتر مي كند، 
تصويب اين لايحه كمكي به حفظ حقوق زن و كنارگذاشتن انتظارات 
غيرمنطقي از او است. كاهش ســاعت كاري زنان موجب افزايش 
بهره وري زنان در كار شــده و اثر مثبتي بر بازدهي شغلي آنها دارد. 
در رابطه با اين لايحه براي برخي اين تصور وجود دارد كه اين قانون 
به نوعي محدود كردن زن يا گرفتن فرصت هاي كاري و شغلي از او 
است. نگراني هاي آنها از اين است كه با اين كار توانايي هاي زنان را در 
دستيابي به موقيعت هاي ويژه شغلي يا تسلط بر سختي هاي كاري 
ناديده مي گيريم و او را به يكســري وظايف سنتي چون خانه داري، 
تربيت فرزند و... محدود مي كنيم. به گفته آنها كاهش ساعات كاري 
زنان درصد مشاركت زنان در جامعه را كاهش داده و انگيزه آنها را براي 
كار كردن از بين خواهد برد. در نتيجه اين كار ســرمايه گذاري هاي 
عظيمي كه در طول سال هاي گذشــته و نيز در زمان حاضر براي 
آموزش و مهارت يابي زنان در جامعه ما صرف شــده است، در پرتو 
اين نوع قانونگذاري به هدر مي رود و در واقع جامعه از يك ظرفيت 
عظيم نيروي انساني خود براساس يك نگاه محدود و كم عمق محروم 

خواهد شد. 

تصويب لايحه برای زنان با شرايط خاص
فاطمه آليا، نماينده مردم تهران در مجلــس در رابطه با اين لايحه 
گفت: اين لايحه موافقان و مخالفاني داشت. موافقان كاهش ساعت 
كاري را به نفع زنان دانسته و مخالفان با اين نگرش كه اين كار منجر به 
حاشيه اي كردن نقش زنان و دور كردن آنها از اجتماع مي شود، با آن 
مخالفت كردند. براي همين كارگروهي در مجلس تشكيل شد كه قيد 
كلمه زن از اين لايحه برداشته شود و از آنجايي كه اين لايحه براي زنان 
دارای شرايط خاص است و مرداني هم هستند كه شرايط خاص داشته 
باشند، به كاهش ساعت كاري كاركنان داراي شرايط خاص تغيير پيدا 

كرد تا مشمول مردهاي با شرايط خاص نيز باشد. 
به گفته اين نماينده مجلس اين لايحــه راي نياورد؛ بنابراين نهايتا 
آنچه اصلاح شده و به تصويب رسيد در صورت تصويب نهايي و قانونی 
شدن، قانون كاهش ساعت كار ي بانوان شاغل داراي شرايط خاص 

است كه نهايتا در كميسيون اجتماعي به تصويب رسيد. 

دور كردن زنان از بازار كار رقابتی
فاطمه مقيمي، رئيس هيات مديره كانون زنان بازرگان تهران و ايران 
در مخالفت با اين لايحه به »كســب وكار« گفت: منظور از كاهش 

ساعت كاري زنان كاهش ساعت كاري و اداري آنهاست، نه ساعات 
كار آنها در منزل كه نه براي آن ساعتي تعيين مي شود و نه درآمدي. 

وي توضيح داد: واقعيت اين اســت كه كاهش ساعت كاري زنان به 
صورت مداوم منجر به دور شــدن آنها از بازار كار و كاهش كيفيت 
و بازده كاري آنها نســبت به مردان مي شــود. اين كار هم به لحاظ 
منطقي و هم از نظر اجرايي مغفول گذاشــتن نقــش مهم زنان در 
بازار كار اســت. مقيمي ادامه داد: زماني كه يك زن مسئوليت يك 
كار را بر عهده مي گيرد، مشخصا براي آن كار آماده مي شود يا اينكه 
براساس توانايي هاي وي شغلي بر عهده وي گذاشته مي شود؛ بنابراين 
اين باور كه كاهش ســاعت كاري به افزايش بهــره وري كار زنان و 
 عملكرد مثبت آنها در بازار كار منجر مي شــود، باوري غلط و دور از 
منطق اســت. رئيــس هيات مديره كانــون زنان بــازرگان تهران 
و ايــران در جواب كســاني كــه معتقدنــد زن به ايــن دليل كه 

تفاوت هاي جســمي و روحي با مــرد دارد و اين تفــاوت بايد در 
عرصه كاري بــا دادن ســهم و امتيازي به زن مشــخص شــود، 
گفت: مگر قرار اســت كــه زنان كار ســنگين جســماني انجام 
 دهند يا بــه آنها مســئوليت هاي مردانه واگذار شــود كــه دم از

 تفاوت ها بزنيم؟
زنان بر حسب توانايي هاي خود شــغلي را انتخاب مي كنند و قرار 
هم نيست كار آنها جسمي باشــد. اكنون هم كه بسياري از كارها 
فكري است؛ بنابراين دغدغه زنان بيش از آنكه ساعت كاري باشد، 
 توجه جامعه و اهميت قائل شــدن آن براي موقعيت كاري شان و
 حفظ آن اســت.مقيمي ادامه داد: يكي ديگر از اثرات منفي كاهش 
ساعت كاري زنان اين اســت كه به مرور بازدهي كاري آنها كاهش 
پيدا مي كند و از آنجايي كه جنس مخالــف آنها هيچ محدوديتي 
براي كار ندارد، بــراي كارفرمــا به نحو مطلوب تري مســئوليت 

كاري را انجــام مي دهد و همين منجر به دلســردي و بي انگيزگي 
كارفرما از استخدام زنان شــده و به تدريج با پركردن نقش شغلي 
 زنان در جامعه توســط مردان، زنــان از بــازار كاري خصوصا بازار 

كار رقابتيحذف مي شوند. 

اين لايحه به ضرر زنان است
 سيدناصر موســوي لارگاني در اين رابطه گفت: اين لايحه براي 
زناني اســت كه دارای معلوليت هســتند يا همســر و فرزندان 
معلول دارند، نه همــه زنان و از طرفي مربــوط به بخش دولتي 
اســت نه خصوصي كه از نظر قانوني هم كســي بــراي آن حق 
تعيين تكليف در اين بــاره را ندارد.  وي توضيح داد: مشــخصا 
كمك به اين قشر كار مثبت و پســنديده اي است و بايد مد نظر 
مسئولان دولتي باشــد اما كاهش ســاعت كاري كمكي به آنها 

نمي كند و حتي به ضرر آنها هم است، چراكه مشخصا آنكه ساعت 
كاري كمتري دارد، راندمان كاري كمتري نيز خواهد داشــت و 
جايگاه كاري وي در ســازمان يا اداره اي كه در آن مشغول است، 
آســيب مي بيند. در چنين شــرايطي اداره ها هم معمولا دقت 
مي كنند كه از اســتخدام زنان خودداري كننــد. لارگاني گفت: 
 برخي از بندهاي اين لايحــه و تبصره هاي آن حتي خلاف قانون 

و شرع است. 
مثلا در يكــي از تبصره هــاي آن آمده اســت كه هيچ ســازماني 
حق اخــراج يــا جابه جايي ايــن زنان را نــدارد يعنــي حتي اگر 
خانمــي كاري خــلاف قانون انجــام دهد يــا هيــچ كارايي ای 
نداشــته باشــد، نبايد اخراج شــود. ايــن اتفاق كمك بــه زنان 
 نيســت، بلكه ســوق دادن آنها در مســير غلط و دور كردن آنها از 

مسئوليت هاي شان است. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

موج مثبت و منفي کاهش ساعت کاري زنان
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قــزاقستان از جمـله كشورهايي است 
كه به شــدت خواهان برقــراري روابط 
 تجاري و بازرگاني با ايران اســت. ظرف 
دو سال گذشــته ده ها هيات تجاري از 
قزاقستان براي توسعه روابط اقتصادي 
به ايران ســفر كرده اند. در همين راســتا طي چند روز گذشــته 
وزير كشاورزي كشورمان و وزير توســعه قزاقستان توافقاتي را در 
زمينه محصولات دامي و كشــاورزي امضا كردند. محمود حجتي 
در ديدار با وزير توســعه و تجارت قزاقستان با اشــاره به اينكه دو 
كشــور قابليت ها و ظرفيت هاي زيادي در بخش كشاورزي دارند، 
افزود: بعد از انعقاد توافق جامع هســته اي بين ايران و قدرت هاي 
جهانــي در ماه جــولاي، تحريم ها عليــه تهران در ماه گذشــته 
 لغو شــد تا تهران بتواند مبادلات اقتصادي خود با شــركت هاي 

خارجي را از سر بگيرد. 

قزاقستان نيازمند مسيرهاي تجاري ايران است 
قزاقستان يكي از كشــورهاي آسياي ميانه اســت كه به دلايل 
متعددي خواهان توســعه روابط تجاري خود با ايران است. اين 
كشور به دليل دسترسي نداشتن به آب هاي آزاد، براي صادرات 
كالاهاي نفتي و غيرنفتي خود به مسيرهاي صادراتي ايران نيازمند 
است. قزاقستان در زمينه غلات به ويژه گندم و جو توانايي صادرات 

بالايي دارد. 
در زمينه توليد گوشــت قرمز نيــز اين كشــور مي تواند تامين  
كننده بخشــي از نياز ما باشد. سيد حميد حســيني، عضو اتاق 
بازرگاني ايــران و عراق در ايــن رابطه به »كســب وكار« گفت: 
ما ســالانه به واردات 100هزار تن گوشــت قرمز نيــاز داريم. 
قزاقســتان مي تواند به عنوان كشــوري كه از نظر جغرافيايي به 
ايران نزديك اســت، تامين كننده كمبود گوشــت ايران باشد. 
وي در ادامه گفت: اين كشــوردر زمينه غلات عــلاوه بر نياز به 
مســير هاي صادراتي ايران مي تواند بخشــي از گندم مورد نياز 
ما را تامين كند. صادركنندگان قزاق قــراردادي بلندمدت براي 
ارســال گوشــت گاو و گوســفند به ايران به ارزش 30 ميليون 
دلار منعقد كرده اند. اين قرارداد در جريان ســفر هيات قزاق به 
 تهران منعقد شده اســت و نخســتين قرارداد منعقد شده بين

 دو كشور پس از لغو تحريم هاي غرب عليه ايران است. براساس 
آمارهاي كميته آمار وزارت اقتصاد ملي قزاقستان، حجم صادرات 

گوشت قزاقستان در ســال 2015 به 16 هزار و 130 تن رسيده 
 اســت كه هزار و 500 تن از ايــن ميزان گوشــت گاو و 5 هزار و 

310 تن گوشت گوسفند بوده است. 

كشت فراسرزميني ايران در آسياي ميانه 
محمود حجتــي در ديدار با وزير توســعه و تجارت قزاقســتان 
با اشــاره به اينكه دو كشــور قابليت ها و ظرفيت هاي زيادي در 
بخش كشــاورزي دارند، افزود: يكــي از زمينه هاي همكاري دو 
كشور در زمينه توليد سيب درختي اســت و از آنجا كه ايران با 
توليد 3 ميليون و ۴00 هزار تن ســيب بزرگ ترين توليدكننده 
و صادركننده در جهان اســت، در بخش صادرات اين محصول 
و توسعه باغات ســيب در قزاقســتان همكاري مي كند و اميد 
داريم امسال بتوانيم نهال هاي ســيب را در اطراف آلماتي غرس 
كنيم. وزير كشــاورزي گفت: ايــران براي تبــادل تجربيات و 
دستاوردهاي علمي در بخش كشــاورزي با قزاقستان آمادگي 
دارد. وي، كشت فراسرزميني را از ديگر زمينه هاي همكاري دو 
كشــور در بخش مبادلات كشاورزي دانســت و افزود: اين طرح 
را قطعا دنبال مي كنيم و در چند ماه گذشــته نيز شــركت هاي 
كشــاورزي در بخش خصوصي موفق شــدند در زمينه كشت 
فراسرزميني ســرمايه گذاري هاي خوبي داشته باشند. حجتي 
به ديدار دو ســال پيش خود با وزير كشــاورزي قزاقستان اشاره 
كرد و افزود: در اين ديدار كارگروه مشــترك دو كشور در زمينه 
توسعه همكاري هاي كشــاورزي ايجاد شــد و نمايندگان اين 
كارگروه نيز بــا يكديگر در ارتباط هســتند و زمينه هاي متنوع 
همكاري را تعريف كرده اند. وي درباره مبادلات تجاري دو كشور 
در بخش كشاورزي گفت: غلات جزو اقلام مورد نياز كشور است 
و در گروه محصولات وارداتي قرار دارد و بخشــي از روغن مورد 
نياز را هم بايد از خارج تامين كنيم؛ بنابراين واردات محصولات 
به صورت موردي خواهــد بود و راهكارهاي همكاري براســاس 
 محصولاتي كــه در بلندمدت نياز به واردات هســت، بررســي 

خواهد شد. 
وزير كشــاورزي افزود: تا دو ســال پيش يكــي از بزرگ ترين 
واردكننــدگان گندم در جهــان بوديم اما به ســرعت منحني 
واردات گندم كاهش يافت، به طوري كه ميزان واردات شايد به 
صفر هم برسد؛ بنابراين در بخش واردات فقط روي محصولاتي 
همكاري مي كنيم كه در بلندمدت به آنهــا نياز داريم. حجتي 

ادامه داد: جمهوري اسلامي ايران مي تواند به عنوان پل ارتباطي 
و صادراتي براي كشــور قزاقستان باشــد و از توسعه روابط در 
اين زمينه اســتقبال مي كنيم. آست ايسكشــف، وزير توسعه 
و ســرمايه گذاري قزاقســتان ايران را به عنــوان منطقه ويژه 
اقتصادي و صادراتي دانســت و افزود: براي صــادرات غلات و 
گوشت قرمز به ايران پيشنهادهاي خوبي از طرف شركت هاي 

قزاقي دارم. وزير توسعه و ســرمايه گذاري قزاقستان گفت: اين 
كشــور براي توليد گوشــت قرمز حلال برنامه هايي دارد و اگر 
ايران و شــركت هاي ايراني علاقه مند باشــند، آماده همكاري 
با آنها هستيم. آست ايسكشــف افزود: در بخش توليد گوشت 
بوقلمون و توليــد علوفه ظرفيت هــاي خوبي داريــم و براي 
صادرات اين محصولات آماده همكاري هســتيم. وي همكاري 

دو كشــور را در بخش هاي متالوژي، معادن، ماشين ســازي، 
حمل ونقل، انرژي، صادرات خدمات فني مهندسي، گردشگري، 
 مبادلات بانكي و ســرمايه گذاري برشــمرد و گفت: دو كشور 
همــكاري خوبــي در اســتخراج از معــادن طــلا در 
دلار  ميليــون   100 و  دارنــد  كردســتان   اســتان 

سرمايه گذاري كرده اند. 
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قزاقستان به دنبال مسيرهاي تجاري ايران

کشاورزي

حســن صالحي، رئيس سازمان شيلات 
ايــران در نشســتي كــه به مناســبت 
دهه فجر در ســازمان شــيلات برگزار 
شــد،  گفــت: كشــورهاي خارجــي 
به ويــژه نــروژ تمايــل زيــادي براي 
ســرمايه گذاري در شــيلات ايران دارند. در 2 ســال اخير بستر 
لازم براي ســرمايه گذاري خارجي در بخش شــيلات فراهم شده 
 كه از جمله مي توان به مشــاركت شــركت هاي چينــي در صيد

 فانــوس ماهيــان، فرانســوي ها در پــرورش ماهــي در 
 قفــس در منطقــه قشــم و همچنيــن مشــاركت نــروژ 

اشاره كرد. 

افزايش صيد در آب هاي بين المللي
سومين نشست خبري رئيس ســازمان شيلات ديروز، دوشنبه 
برگزار شد. حسن صالحي با اشاره به كاهش ذخاير دريايي گفت: 
بايد فشــار صيد را از خليج فارس دور كرد. در همين راستا 60 
فروند شــناور براي صيد فانوس ماهيان در درياي عمان در نظر 
گرفته شده اند كه 30 فروند از آنها تا پايان سال براي صيد خواهند 
رفت. وي در ادامه افزود: اين فانوس ماهي هــا از اعماق 200 تا 
300 متري صيد خواهند شــد. علاوه بر اين در حال مذاكره با 
كشورهاي آفريقايي براي صيد در آب هاي بين المللي هستيم. 
وي در پاسخ به سوال »كســب وكار« درباره تاثير آلودگي هاي 
صنعتي و شــهري بر كاهش ذخاير خليج فارس گفت: كاهش 
ذخاير دلايل متعددي داشته و يكي از عوامل آن آلودگي است. با 
اين وجود ما جلسات متعددي با سازمان محيط زيست داشته ايم. 
همچنين اقداماتي را در مناطق حساس و نوزاد پرور انجام داده ايم. 
ازجمله اين اقدامات رهاســازي ۴00 ميليون بچه ماهي در اين 
مناطق بوده اســت. صالحي در ادامه درباره اهميت صيد ماهي 
در قفس توضيحاتي داد و گفت: با توجه به شــرايط پسابرجام 
و مشاركت شــركت هاي خارجي در شــيلات ايران، مهم ترين 
برنامه ما پرورش ماهي در قفس اســت. به گفته رئيس سازمان 
شيلات ايران 130 قفس تا امروز در دريا نصب شده است كه اكثرا 
در اســتان هاي گيلان، مازندران و هرمزگان قرار دارند. در بندر 
بوشهر نيز قفس ها ساخته شده اند و در سال آينده به بهره برداري 
 خواهند رسيد. در برخي سدهاي كشاورزي نيز پايلوت هايي را 

در دستور كار داريم. 

بزرگ تريــن پروژه خاويــار دنيــا در ايران به 
بهره برداري رسيد 

حســن صالحي در ادامه گفت: پايان دهه فجر پروژه پرورش ماهي 
در اســتان هرمزگان به بهره برداري خواهد رســيد. اين طرح كه با 
مشــاركت نروژي ها در بندر چارك ايجاد شــده است كه با حضور 
وزير كشاورزي افتتاح خواهد شــد. اين طرح ۴50 شغل مستقيم و 
غيرمستقيم ايجاد مي كند و 300 تن ماهی توليد خواهد داشت. ميزان 
سرمايه گذاري در اين طرح، ۴0ميليارد تومان بوده است. در شهريور 
ماه سال جاری نيز در جوانرود ســاري يك مجتمع پرورش ماهي 
افتتاح شد كه بزرگ ترين پروژه خاويار دنياست. در اين مجتمع براي 

 توليد2000 تن گوشت ماهي خاوياري و 30 تن خاويار برنامه ريزي 
شده است. 

در ســال جاری 682  هزار دلار صادرات ماهيان 
زينتي داشته ايم

صالحي در ادامه درباره توليد ماهي هاي زينتي كشــور گفت: سال 
گذشته 150ميليون قطعه ماهي زينتي توليدكرديم. در ده ماهه 
نخســت ســال جاري نيز حدود 682 هزار دلار صادرات ماهيان 
زينتي داشته ايم كه اميدواريم در ســال آينده اين مقدار افزايش 

يابد. وي درباره جبران خســارت هاي پرورش دهندگان ميگو در 
 بوشــهر و خوزســتان گفت: ما پس از شــيوع بيماري و خسارات

 وارد آمده، طرحي را با نام طرح جامــع ميگو تدوين و برای جبران 
بدهي ها 100ميليــارد تومان پرداخــت كرديم كه بــا توجه به 
حجم بيماري درخواســت 80 ميليارد تومان ديگــر را نيز مطرح 
كرده ايم. با برداشــته شــدن تحريم ها زمينه هاي بسيار مناسبي 
در زمينه آبزيان براي كشورمان فراهم شــده است، چه در بخش 
بازار هــاي صادراتي و چــه در بخش جذب ســرمايه گذاري هاي 
خارجي در شــيلات ايران فرصت هاي مناسبي پيش روي ماست 

 كه مي تــوان از آنها بــراي بهبود شــرايط اقتصادي كشــورمان 
استفاده كرد. 

پرورش ماهي تيلاپيا در دستور كار قرار دارد
عيسي گلشاهي، مديركل دفتر بهبود كيفيت فرآوري و توسعه 
آبزيان سازمان شيلات كشور به پرورش ماهي تيلاپيا اشاره كرد 
و گفت: اين ماهي به دليل مزايايي كه دارد براي پرورش بسيار 
به صرفه است. وي در ادامه درباره مزيت هاي ماهي تيلاپيا گفت: 
تغذيه اينگونه از ماهي منحصر در گياهان است، به همين دليل 

خوراك ارزاني دارد. ضمن اينكه در واحد سطح نيز بسيار بيشتر 
از ماهيان ديگر پرورش داده مي شــود و از اين نظر پرورش آن 
 كاملا اقتصادي اســت.  وي درباره برخي مخالفت هاي سازمان 
محيط زيست با پرورش اين ماهي گفت: به دليل تكثير سريع 
اين ماهي برخي كارشناســان معتقدند اگر تيلاپيا به آب هاي 
طبيعي ما راه پيدا كند، به ســرعت جايگزين گونه هاي بومي 
خواهد شد كه البته اين نگراني قابل رفع شدن است و مي توان 
 با جلوگيري از ورود تيلاپيا به آب هاي طبيعي، شرايط را تحت

 كنترل درآورد. 

رئيسسازمانشيلاتبرلزومصيدهايفرامنطقهايتاكيدكرد

تمايل نروژی ها برای سرمايه گذاری در شيلات 
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اصناف

اتاق اصناف ايران بــراي عملياتي كردن 
برنامه هاي دولت و در راستاي حمايت از 
اصناف كشور، با نظارت بر تمامي فازهاي 
اجرايي طرح »بــاران« )بازار رســمي 
الكترونيــك اصناف ايــران( در اجراي 
بزرگ ترين پروژه ساماندهي مالياتي كشور كه سال ها معطل مانده 
است، پيش قدم شد و با كمك به دولت و تجهيز رايگان واحدهاي 
صنفي به صندوق مكانيزه فروش، بستر لازم جهت اجراي قوانين 
مرتبط با ماليات هاي مستقيم و ارزش افزوده اصناف را مهيا كرده 
است كه با حمايت از اصناف و مردم، زمينه ها و زيرساخت هاي لازم 
براي پرداخت عادلانه ماليات، شفاف سازي و در نتيجه تحقق درآمد 
پايدار دولت در اداره بهينه كشور را فراهم مي كند. رئيس اتاق اصناف 
ايران اجراي اين طرح را اتخاذ سياستي تشويقي، شفاف و مناسب 
جهت اجراي عادلانه قانون ماليات ها عنوان كرد و اظهار داشت: طرح 
»باران« اصناف را با سيستم هاي فروش الكترونيكي آشنا   خواهد 
كرد و اين موضوع يكي از موارد موردتوجه دولت در برنامه ششــم 
توسعه است و بايد سالانه 2 درصد بازارهاي مجازي گسترش يابد. 

تجهيز ۷۰۰  هزار تا يك ميليــون واحد صنفي به 
صندوق فروش تا پايان سال ۹۵

رئيس اتاق اصنــاف به »كســب وكار« گفت: از ســال ۹۰ تجهيز 
فروشگاه ها به صندوق مكانيزه فروش در دستور كار قرار داده شد اما 
چند اشكال بر سر راه اجراي اين قانون پيش آمد؛ مهم ترين اشكال اين 
بود كه در زمان تدوين قوانين شرايط روز را محاسبه نكردند، به طوري 
كه در آن زمان اين صندوق در كشور توليد نمی شد؛ ضمن اينكه در 
دوره  سخت تحريم به سر مي برديم و واردات اين دستگاه ها به كشور 
رايج نبود. وي در ادامه توضيح داد: تمام تلاش ما اين است كه تا پايان 
سال 2۰۰ هزار واحد را مجهز به صندوق هاي مكانيزه فروش كنيم و 
در سال آينده نيز تعداد واحدهاي مجهز به صندوق مكانيزه فروش 
را به ۵۰۰ هزار واحد برســانيم تا در پايان سال آينده بين ۷۰۰ هزار 
تا يك ميليون واحد تجهيز شده در اين بخش داشته باشيم. فاضلي 
خاطرنشان كرد: صندوق فروش، اصناف را به عنوان بنگاه هاي صنفي از 
برخي معضلات نجات مي دهد و ديگر موردي را در مقابل سازمان امور 
مالياتي قرار نمي دهد. به عبارت بهتر سازمان امور مالياتي اگر بخواهد 
ماليات حقه اصناف را لحاظ كند، براساس صندوق محاسبه مي كند. 

پس صندوق مكانيزه فروش به نفع ماست. 

استفاده از سيستم مكانيزه فروش از اولويت هاي 
اقتصادي است

عضو كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شوراي اسلامي 
در اين زمينه در گفتگو با »كسب وكار« گفت: با اجراي طرح »باران« 
هر واحد صنفي مي تواند به صورت آنلايــن از موجودي انبار مطلع 
شود و انبارگرداني و قيمت ها را ثبت كند. همچنين با محاسبه ارزش 
افزوده، فاكتور فروش الكترونيكي براي مشتريان صادر كند. اين طرح 
بااستفاده از تشويق هاي قانوني و ارائه خدمات ارزش افزوده، بار هزينه 
خريد صندوق فروشگاهي را از دوش اصناف برمي دارد و علاوه بر آن 
زيرساخت هاي بسيار مناســبي را براي اتاق اصناف و دولت فراهم 
خواهد كرد. قاســم عزيزي همچنين با انتقاد از طولاني شدن زمان 
پياده سازي نظام جامع مالياتي كشور گفت: در بسياري از روزنامه هاي 
كثيرالانتشــار به راحتي كدهاي اقتصادي خريدوفروش مي شود و 
نظارت ها در اين زمينه ضعــف دارد. وي درباره وضعيت درآمدهاي 
مالياتي گفت: ســازمان امور مالياتي حدود 2 دهه اســت كه بحث 
پياده سازي نظام جامع مالياتي را پيگيري مي كند اما تاكنون اين مهم 
اجرايي نشده است. نماينده مردم شازند در مجلس شوراي اسلامي 
ادامه داد: اجراي نظام جامع مالياتي باعث رفع بسياري از مشكلات در 
زمينه اخذ ماليات مي شود. وي ادامه داد: استفاده از سيستم مكانيزه 
فروش در فروشگاه ها نيز از عوامل موثر در وصول صحيح درآمدهاي 

مالياتي است. 

آمادگي اســتفاده از صندوق هــاي مكانيزه در
 اغذيه فروشی ها

رئيس اتحاديه اغذيه فروشان نيز در اين زمينه به »كسب وكار« 
گفت: با اجرايي شدن اين طرح بازرسي هاي صنوف مكانيزه 
و بخش قابل توجهي از هزينه هاي ســخت افزاري و بازرسي 
اصناف كسر مي شــود و شــبكه قاچاق به عنوان بزرگ ترين 
معضل پيــش روي كشــور قابــل رديابي و كنتــرل خواهد 
بــود. همچنين واســطه هاي غيرضروری حذف شــده و هر 
واحد صنفــي مي تواند به صــورت آنلاين از موجــودي انبار 
 مطلع شــود و فاكتور فــروش الكترونيكي براي مشــتريان 

صادر كند. 
اسدا... احمدي شهريور افزود: از سال 13۹2 كه نصب صندوق هاي 
مكانيزه فروش به ما ابلاغ شــد به اين موضــوع اعتراض كرديم 
چون فاقد بســترهاي لازم براي اين موضوع هســتيم ولي به 

گلايه ما اهميتي داده نشد و متاسفانه واحد هاي صنفي كه فاقد 
صندوق هاي مكانيزه هستند، تحت پوشش معافيت مالياتي قرار 

نگرفتند. 
وي با بيان اينكه حدود 8۰ درصد از صنوف ما به لحاظ فرهنگي 
ضعيف بوده و سواد لازم را ندارند، اظهار كرد: واحد هاي ما فاقد سواد 

لازم هستند و نمي توانند از اين صندوق ها استفاده كنند. 
وي در عين حال بيان كــرد: حتي در صورت ارائــه رايگان اين 
صندوق ها بايــد آموزش هاي لازم در رابطه با نحوه اســتفاده از 
صندوق ها به صنوف داده شــود و اين در حاليست كه هنوز اين 

صنوف به لحاظ فرهنگي رشدي نكرده اند. 

هتل هاي دنيا شبكه هاي داخلي خاص خود را دارند
رئيس اتحاديه هتل داران نيز با اســتقبال از اجراي طرح مذكور 
اظهار داشت: با اجراي كامل اين طرح و اتصال اكثريت واحدهاي 
صنفي به صندوق هاي مكانيزه، با امكانات در نظر گرفته شده براي 
صندوق هاي مكانيزه در اين طرح از قبيل اتصال به اينترنت، اتصال 
آنلاين به ســازمان امور مالياتي، اتصال به شبكه خريد و فروش، 
امكانات حسابداري و انبارداري و …. شبكه اي عظيم از واحدهاي 
صنفي ايجاد مي شود تا از اين طريق تشكل هاي صنفي بتوانند ضمن 
مديريت واحدهاي صنفي داراي پروانه كسب و ارائه مشوق هاي 
مناسب به اعضاي عضو شبكه براي جذب واحدهاي صنفي فاقد 

پروانه كسب، امكان مديريت و كنترل بازار را نيز از طريق نظارت بر 
قيمت ها، تحليل موجودي بازار و … فراهم كند.  محمدعلي فرخ مهر 
گفت: معمولا هتل هاي دنيا شبكه هاي داخلي خاص خود را دارند 
و بحث به كارگيري صندوق مكانيزه فروش در اين صنف كاربردي 
ندارد. محمدعلي فرخ مهر با بيان اينكه سيستم ما شبكه اي بوده و 
نرم افزار مالي ويژه اي دارد كه قابليت كنترل توسط شبكه مالياتي نيز 
وجود دارد، افزود: مذاكرات لازم را با اتاق اصناف انجام داديم تا در اين 
زمينه تجديد نظر شود چون استفاده از اين صندوق ها در هتل هاي 
دنيا نيز مطابق استاندارد نيست.  وي ادامه داد: اگر براي ما نيز اين 

طرح ابلاغ و تكليف شود، انجام مي دهيم. 

فاضلی در گفتگو با کسب و کار: طرح »باران« سیاستی تشویقی جهت اجرای عادلانه قانون مالیات است

تحقق درآمد  پایدار دولت  توسط  اصناف

فرش ماشيني در كشورمان سابقه اي 
حدود۴۰ ســاله دارد. در ابتداي دهه 
۵۰ نخستين فرش هاي ماشيني توليد 
داخل با الياف مصنوعــي براق و پرز 
نسبتا كوتاه و وزن سبك، بافته و روانه 
بازار شدند. همزمان با آن، عده اي از تجار، فرش هايي با همين 
مشخصات و تا حدودي مرغوب تر از كشــور بلژيك وارد بازار 
 ايران كرده و شــهروندان ايراني را با پديده فرش ماشــيني

 آشــنا كردند. بعدها تعدادي از متخصصان صنعت نســاجي 
و دســت اندركاران صنعــت فــرش ماشــيني و همچنين 
كارخانه داران كه در رشته هاي ديگر نساجي فعال بودند، به فكر 
ايجاد واحدهاي توليد فرش ماشــيني افتادند و كارخانه های 
 تازه اي در گوشه و كنار كشور راه اندازي كردند و مشغول كار

 شــدند. از همين جا دوران تحول فرش ماشيني آغاز شد. با 
انتقال تدريجــي متخصصان شــاغل در كارخانه هاي بزرگ 
به كارخانه هــاي نوپا، رقابت جديــدي در زمينه توليد فرش 
ماشيني در ميان واحدهاي بخش خصوصي ايجاد شد اما تحول 
بزرگ تر در صنعت فرش ماشيني در كشور از سال ۶۵ شروع 
شد كه به گفته فعالان اين صنعت باعث ايجاد بيش از 1۶۰۰ 

واحد كوچك و بزرگ توليدكننده فرش شد. 
رئيس اتحاديه صنف فروشــندگان فرش ماشــيني و موكت 
تهران در گفتگو با »كســب وكار« گفــت: در ركود اقتصادي 
كه جهان با آن مواجه است و به تبع آن ايران نيز از اين قاعده 
مستثنا نيست، فرش البته كم و بيش خريدار خارجي دارد و 
تعدادي از توليدكنندگان ايراني مبادرت به صادرات مي كنند. 
هادي كماليان افزود: مهم ترين وظيفه اتحاديه خدمت رساني 
و جلب رضايت مشــتريان نهايي و مردم است، چراكه حيات 
زنجيره توليد و فروش فرش وابســته به همين قشر ارزشمند 
اســت. كماليان اظهار داشــت: علاوه بر اجراي قوانين نظام 
صنفي كه بر عهده اتحاديه هاســت، اجــراي مصوبات وزارت 
صنعت، معدن و تجــارت و مجمع امور صنفي را در دســتور 
كار داريم. همچنين رفع مشــكلات اعضا، پيگيري مســائل 
واحدهاي صنفي فاقد پروانه كسب، جلوگيري از سوءاستفاده 
 و فــروش كالاهــاي بي كيفيــت از مهم تريــن كاركردهاي

 اتحاديه است. 

ورود فرش هاي بي كيفيت به بازار
رئيس اتحاديه صنف فروشــندگان فرش ماشــيني و موكت 
تهران تصريح كرد: مد نظــر داريم براي جلوگيــري از ارائه 
اجناس بي كيفيت در محل اتحاديه يك آزمايشگاه مجهز براي 
بررسي مشخصات فرش هاي ماشيني توليدي و مطابقت آن 

با اظهارات توليدكننده در ليبل پشت فرش راه اندازي كنيم. 
متاسفانه با گران شدن مواد اوليه، افزايش قيمت تمام شده و 
افزايش قيمت فروش، برخي از واحدهاي توليدي به ســمت 
كاهش كيفيت مواد اوليــه مي روند. متاســفانه اين معضل 

باعث ورود فرش هاي بي كيفيت به بازار شــده است. در اين 
آزمايشگاه از واحد هاي صنفي به طور موردي نمونه فرش هايي 
به اتحاديه منتقل و آزمايش مي شود و اگر ليبل با مشخصات 
واقعي مطابقت نداشته باشــد با توليدكننده يا واحد صنفي 

برخورد خواهد شد. 
رئيس اتحاديه صنف فروشندگان فرش ماشيني و موكت تهران 
در واكنش به فهرست منتشرشده از اسامي برندهاي منتخب 
وزارت صنعت براي عرضه كالا در قالب بســته خروج از ركود 
دولت بيان داشت: وزارت صنعت در رابطه با انتخاب سه واحد 
توليدي فرش ماشيني هيچ گونه مشورتي با اتحاديه نداشته 
اســت، به همين دليل بنده و ديگر همكارانم اصلا نمي دانيم 
معيار اين انتخاب چه بوده اســت، در كل اين نوع گزينش ها 

كار مناسبي نيست. 
كماليان ادامه داد: با وجود ۴۰۰ برند توليدي فرش ماشيني اگر 
قصد دولت خارج كردن بازار از ركود است، بايد بداند تمامي 
بازار دچار اين ركود هستند، نه فقط چند برند. علاوه بر آن با 

اين روش، حق انتخاب نيز از مردم گرفته مي شود. 

وي گفت: در كل در رابطه با اجرايي شدن اين طرح هيچ گونه 
صحبتي با اتحاديه صورت نگرفته است، البته بايد منتظر ماند 
و ديد كه آيا اصــلا اين طرح با موفقيت همــراه خواهد بود يا 
خير؟ اگر موفق نباشــد كه هيچ اما اگر طرح مثبتي ارزيابي 
شود، بايد در نوع انتخاب واحدها تجديد نظر كرده و همه را با 

يك چشم ببينند. 

طرح ويژه اتحاديه براي فروش اقساطي
رئيس اتحاديه صنف فروشــندگان فرش ماشــيني و موكت 
تهران همچنيــن از اجراي طرح ويژه از ســوي اتحاديه خبر 
داد و گفت: اتحاديه فرش ماشــيني با همكاري تمام اعضاي 
خود اقــدام به اجــراي طرح ويــژه فروش اقســاطي كرده 
 اســت كه اين طرح ربطي بــه طرح فروش اقســاطي وزارت 

صنعت ندارد. 
به گفته كماليان در ايــن طرح از كاغذبــازي اداري خبري 
نيست و سود 1۰ تا 12 درصدي بانكي هم شامل آن نمي شود. 
خريداران با ارائه فيش حقوقي شــركت يا سازماني كه درآن 

اشــتغال دارند، مي توانند از طرح خريد اقســاطي اتحاديه و 
اصناف در حوزه فروش فرش ماشــيني بهره مند شوند.  وي 
اضافه كرد: اين طرح بدون بهره و سود و تنها با ارائه معرفي نامه 
و فيش حقوقي از ســوي خريداران قابل انجام است. اتحاديه 
 لوازم خانگي نيز همين طرح را براي صنف متبوع خود اجرايي 

كرده است. 
وي رفع موانع توليد و افزايش صادرات را از جمله راهكارهاي 
خروج بازار از ركود عنــوان كرد و افــزود: در ارتباط با ظهور 
فروشــگاه هاي بــزرگ و زنجيــره اي و تبليغات گســترده 
آنان بايــد گفت: متاســفانه ايجاد اين فروشــگاه هاي بزرگ 
منجر به كســادي بيشــتر واحدهاي صنفي در ســطح شهر 
مي شــود، ازاين رو بــه مصرف كننــدگان توصيــه مي كنم 
 بــراي تهيــه فــرش از واحدهاي صنفــي نزديــك به خود 

خريد كنند. 
وي ادامه داد: اگر چه تبليغات اين فروشگاه هاي بزرگ گسترده 
است اما با توجه به اينكه بازار اشباع شده در همه سطح شهر، 

قيمت ها يكسان است و تفاوت چشمگيري ندارد. 

كماليان در بخشي ديگر از ســخنان خود با اشاره به تبليغات 
وسيع در حوزه فرش ماشيني اظهار داشــت: در نظر گرفتن 
جوايز و قرعه كشــي هاي بزرگ مانند ماشين هاي مدل بالا و 

مسكن و آپارتمان براي فرش ماشيني غيرواقعي است. 
وي گفت: مگر حاشــيه ســود فروش فرش ماشــيني چقدر 
اســت كه بتوان اين جوايــز را بــراي آنها در نظــر گرفت؟ 
 پس يا اين جوايز غيرواقعي اســت يا قيمت فرش ماشــيني 

غيرواقعي است. 
وي تصريح كرد: چندين بار گفتــه ام و مجدد تاكيد مي كنم 
كه هزينه اين تبليغات از جيب مصرف كننده و مشــتريان و 
خريداران هزينه مي شود و به دور از انصاف است كه بخواهيم 

حقوق مصرف كننده را پايمال كنيم. 
وي ادامه داد: بيشــترين واردات ما در بخش فرش ماشيني 
مربوط به قاليچه هاي فانتزي اســت كه در سال هاي گذشته 
توليدكننــدگان در اين بخــش ضعيف عمــل مي كردند اما 
هم اكنون توليدات داخلي قدرت رقابت با توليدات را خارجي 

دارند. 

 رئیس اتحادیه صنف فروشندگان فرش ماشیني و موکت در گفتگو با »کسب وکار« : 

قاليچه هاي فانتزي وارد کردیم
هزینه جوایز پر زرق و برق از جیب مصرف کننده است
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تبليغات 
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

درسهاي آنتوني رابينز
مي توانيد از اين 4 گام ساده زير استفاده 
كنيد تا بــه هر چه مي خواهيد برســيد. 

فرمول نهايي موفقيت اين است: 
 ۱- تصميم بگيريد كــه چه مي خواهيد، 
دقيق باشيد.شــفاف بودن خودش نوعي 

قدرت است. 
۲- اقدام كنيد چون خواستن به تنهايي 

كافي نيست. 
۳- مشخص كنيد كه چه چيزهايي براي تان كارساز هستند و چه چيزهايي 

نيستند، چرا كه نمي خواهيد انرژي خود را صرف كار بي ارزشي كنيد. 
4- نگرش خود را آنقــدر تغيير دهيد كه بفهميد واقعــا چه مي خواهيد. 
انعطاف پذيري به شــما نيروي آفرينش بينش هاي تازه و نتايج جديد را 
مي دهد. يكي از رازهاي موفقيت پتريلي، مربي افسانه اي بسكتبال اعتقاد 
او به پيشرفت تدريجي و مداوم است. او در ســال ۱۹۸۶ با چالشي جدي 
مواجه شد: تيم او فكر مي كرد كه نهايت تلاش خود را كرده است  اما با اين 
وجود آنها قهرماني را از دســت داده بودند. او براي ايجاد انگيزه در اعضاي 
تيم به آنها گفت كه اگر عملكردشــان را به ميزان يک درصد در 5 منطقه 
كليدي زمين افزايش دهند، تفاوت زيادي در تيــم به وجود خواهد آمد. 
نبوغ نهفته در اين طرح، ســادگي آن بود، چراكه همه يقين داشــتند كه 
مي توانند آن را انجام دهند. هر كدام از بازيكنان فقط 5 درصد پيشــرفت 
از خود نشــان دادند اما همين ميزان وقتي در عدد ۱۲ كه تعداد بازيكنان 
 بود ضرب شــد، نتيجه اي ۶۰ درصدي بــه بار آورد و ايــن يعني بهترين

 فصل بازي آنها. 

تفاوت هاي برند، آرم و لوگو
همه بر اين باورند كه برنــد، آرم و لوگو يا 
علامت و نشان بوده اما در واقع يک تصوير 
ذهني و مفهومي است كه از يک محصول، 
كالا، سازمان، شهر، كشــور يا حتي يک 
شخص در ذهن مخاطب ايجاد شده و اين 
تصوير ممكن است يک حس خوب يا بد را 

به مخاطب القا كند. 
۱۸7 تعريف از برند وجود دارد و در تمام تعاريف بر اينكه برند تصوير ذهني 

مخاطب است، اتفاق نظر وجود دارد. 
 هزينه هاي تبليغاتي كشــورها در برندســازي كه رقمــي معادل حداقل

 4۰ ميليون دلار در سال ۲۰۰۲ ميلادي اســت، با اين اوصاف كشور هند 
در سال ۲۰۰۳ با ۲5درصد افزايش آمار گردشگران با حدود ۲ ميليون نفر 
در سال را تجربه كرد و در ســال ۲۰۰4 اين رقم به 5 ميليون نفر در سال 
افزايش يافت و در ايــران نيز يک اقدام جدي براي برندســازي به چنين 

اعتباري نياز دارد. 
رسانه ها و ابزارهاي تبليغي و به ويژه سينما ، عامل مهمي در شكل گيري 

تصوير ذهني مخاطب و از عوامل موثر برندسازي است. 
وقتي درباره هر شــركت يا كمپانــي بزرگ فكر مي كنيــم، مثل ديزني، 
اســتارباكس يا مايكروســافت، يک تصوير خاص به ذهن مــان مي آيد. 
اين تصوير، معمولا و مســتقيما با محصولي كه توســط ايــن كمپاني ها 
 توليد مي شــود، در ارتباط اســت. حروف بــزرگ و بامزه اســم ديزني

 نه  تنهــا درباره اينكه ايــن كمپاني چيســت به ما اطلاعــات مي دهند 
بلكه يک حس خاص دربــاره بامزه بــودن ذات آن و كيفيــت كودكانه 
آن ايجاد مي كنند. هر چيزي كــه از ديزني ببينيد آن لوگــو را به همراه 
 دارد و ايــن مي تواند نمونه بســيار خوبي از برندينگ يــا علامت  گذاري

 تجاري باشد. اهميت برندســازي فقط مختص كمپاني هاي خيلي بزرگ 
نيست. برندسازي خصوصي براي تجارت هاي كوچک هم به همان اندازه 
مهم است. تنها فرق كمپاني  هاي بزرگ با شركت هاي كوچک شخصي اين 
است كه شما خودتان را برند مي كنيد، نه محصولات يا خدمات تان را چون 

اگر به آن نگاه كنيد آن محصول يا خدمات خود شما هستيد.

2 نكته براي كسب درآمد در نخستين تجربه
در نظر گرفتن نكات زيــر مي تواند براي 
يک دانشجو مفيد باشــد تا پس از اتمام 
دانشگاه بتواند با شرايط مناسبي كار خود 

را شروع كند: 
1- گســترش توانايي هاي تكميلي: 
هميشــه اين نكتــه را ذكر كــرده ام كه 
تخصص كاري يک بحث است و آگاهي از 
چگونه كار كردن يک بحث ديگر. شما ممكن است تخصص خوبي در كار 
داشته باشيد اما بلد نباشيد چگونه بايد كار كنيد. به همين دليل نمي توانيد 
تخصص خود را به خوبي نشــان دهيد. تخصص در كنار توانايي هاي ديگر 
است كه نمود پيدا مي كند. مثلا درك ارزش هاي كار تيمي، درك مشاركت 
در كار، درك ارزش فكــر كردن و توان حل مســاله، حتــي توانايي هايي 
مثل درســت كار كردن با كامپيوتر، نوشــتن، ســخنراني كردن و موارد 
اين چنيني مي تواند ارزش دوچنداني به شما ببخشد. به همين دليل بايد 
 به فراخور نوع رشــته و نوع كار اين توانايي هاي جانبي را شناسايي و آنها 

را تقويت كرد. 
2- جدي گرفتن پايان نامه: يكي از مشكلاتي كه در دانشگاه وجود دارد 
جدي گرفته نشدن پايان نامه است. يک پايان نامه قوي مي تواند به دريافت 
حقوق بالاتر منجر شود؛ پايان نامه اي كه نشان دهد توسط شخص ديگري 
تكميل نشده يا فقط براي گرفتن مدرك ارائه نشده. پايان نامه هاي خوب 

سرعت رشد شما را افزايش مي دهند. 

راهکار

نکته

يادداشت مدير

اعتماد به نفس انواع گوناگونــي دارد، از حالت تكبر 
شــديد گرفته تا اعتماد به نفســي شايسته. اعتماد 
به نفس واقعــي – برخلاف اعتماد بــه نفس كاذب 
كه سرپوشي اســت براي پنهان كردن عدم اعتماد 
به نفس- منحصر به فرد اســت. در اين جا به كشف 
۱۲ عادت اصلي از افرادي بــا اعتماد به نفس واقعي 
مي پردازيم به طوري كه شما مي توانيد از اين رفتارها 

الگو بگيريد. 

1. شــادماني آنان از عمق وجودشــان 
سرچشمه مي گيرد

شادي يكي از عناصر حياتي در ايجاد اعتماد به نفس 
است، زيرا براي كســب اعتماد به نفس در آنچه انجام 
مي دهيد بايد انجام آن كار براي تان شادي آفرين باشد. 
افرادي كه اعتماد به نفس بــالا دارند، از موفقيت هاي 
خود احساس خوشــنودي و رضايتمندي مي كنند  و 
كاري با اين ندارند كه ديگران دســتاوردهاي آنان را 
چگونه ارزيابي مي كنند. آنان مي دانند كه حرف سايرين 
اهميت چنداني ندارد، زيرا شما هيچ گاه به همان خوبي 

يا بدي ای نيستيد كه ديگران قضاوت مي كنند. 

 2. آنان درباره ديگــران قضاوت قطعي 
نمي كنند

افراد با اعتماد به نفس هيچ گاه درباره ديگران قاطعانه 
قضاوت نمي كنند. آنان مي داننــد كه هر فردي نقاط 
قوتي دارد. اين افراد براي كسب احساس خوشايند از 
خودشان نيازي به سركوب ديگران ندارند. مقايسه خود 
با ديگران مي تواند عاملي محدودكننده باشد. افراد با 
اعتماد به نفس وقت خود را با كنكاش در زندگي سايرين 
به هدر نمي دهند و هرگز نگران اين موضوع نيستند كه 

با اطرافيان خود مقايسه شوند. 

 ۳. آنان بــه كاري »آري« نمي گويند، مگر 
اينكه واقعا بخواهند آن را انجام دهند

پژوهش هاي انجام شــده در دانشــگاه كاليفرنياي 
سانفرانسيســكو نشــان داد كه »نه« گفتن بســيار 
مشكل اســت و اين احتمال وجود دارد كه براي شما 
تجربه استرس، فرسودگي و افســردگي را به همراه 
داشته باشد. افراد با اعتماد به نفس مي دانند كه »نه« 

گفتن نشــان دهنده سلامت اســت و آنها براي بيان 
صريح »نه« عزت نفس دارند. هنــگام »نه« گفتن از 
به كار بردن عبارت هايي مثل »فكر نمي كنم بتوانم« 
يا »كاملا مطمئن نيســتم« اجتناب مي كنند. آنان 
با اعتماد بــه نفس »نــه« مي گوينــد، مي دانند كه 
نپذيرفتن مســئوليت جديد باعث مي شــود تا زمان 
 كافي براي انجام مســئوليت هاي فعـــلي خــــود 

داشته باشند. 

 ۴. آنان بيشتر گوش مي دهند تا صحبت 
كنند

افراد با اعتماد به نفس بيشــتر از اينكه صحبت كنند 
گوش مي دهند، چــرا كه نمي خواهنــد همه چيز را 
به همه ثابت كنند. آنان مي دانند كه گوش ســپاري 
فعالانــه و بــذل توجــه كافــي بــه گفته هــاي 
 ديگــران منجــر بــه رشــد و يادگيري بيشــتري
 براي شان مي شود. در گفتگو با ديگران به جاي تلاش 
براي به كرسي نشاندن گفته هاي خود، روي صحبت ها 
تمركز مي كنند چون مي دانند كه ايـن كار براي مـردم 

لذت بخش ترو سازنده تر است. 

 ۵. آنان با يقين صحبت مي كنند
به ندرت پيش مي آيد كه شما از افراد با اعتماد به نفس 
 عبارت هايي مانند »مطمئن نيستم« و »فكر مي كنم« را 
شنيده باشيد. آنان با اطمينان كامل صحبت مي كنند، 
چرا كــه مي دانند در غيــر اين صــورت نمي توانند 
 اعتماد ديگران را جلب كنند و ســايرين عقايد آنان را

 نمي پذيرند. 
ادامه دارد...اعتماد به نفس انواع گوناگوني دارد، از حالت 
تكبر شديد گرفته تا اعتماد به نفسي شايسته. اعتماد 
به نفس واقعي – برخلاف اعتمــاد به نفس كاذب كه 
سرپوشي است براي پنهان كردن عدم اعتماد به نفس- 
منحصر به فرد است. در اين جا به كشف ۱۲ عادت اصلي 
از افرادي با اعتماد به نفس واقعي مي پردازيم، به طوري 

كه شما مي توانيد از اين رفتارها الگو بگيريد. 

 ۶. در جســتجوي موفقيت هاي كوچك 
هستند 

افراد با اعتماد به نفس دوست دارند هميشه با چالش  

و رقابت هايي مواجهه شوند، حتي اگر تلاش هاي شان 
منجر به دســتيابي به موفقيت هاي كوچک شــود. 
موفقيت هاي كوچک باعث ايجاد گيرنده هاي آندروژن 
در مناطق مغزي مي شــود كه مسئول انگيزه دهي و 
پاداش دهي هســتند. افزايش گيرنده هاي آندروژن 
باعث افزايش تاثير تستوســترون و در پي آن ايجاد 
اعتماد به نفس و اشــتياق براي غلبــه بر چالش ها 
مي شوند. وقتي شــما چند موفقيت كوچک متوالي 
داشته باشــيد، اعتماد به نفس ايجاد شده تا يک ماه 

مي تواند بر شما تاثير داشته باشد. 

 ۷. به فعاليت هاي ورزشي مي پردازند 
بررسي هاي موسسه پژوهش هاي انتاريو شرقي نشان 
داد افرادي كه دو بار در طول هفته به مدت ۱۰ دقيقه 
ورزش مي كنند از نظر اجتماعي، تحصيلي و جسمي 
احساس شايستگي بيشتري خواهند داشت. همچنين 
آنها در ســطح بالاتري به عزت نفس و تصويرشان از 
بدن خودشان امتياز مي دهند  و از همه مهم تر اينكه، 
تغييرات جسمي در بدنشان باعث افزايش اعتماد به 
نفس مي شــود  و اندروفين ايجاد شده از فعاليت هاي 

ورزشي عامل اين تفاوت ها ست. 

 ۸. در پي جلب توجه ديگران نيستند 
مردم هميشه در پي جلب توجه سايرين هستند. افراد با 
اعتماد به نفس مي دانند كه »خود« واقعي بودن بسيار 
موثرتر از تلاش براي مهم جلوه دادن خويشتن است. 
آنها در تلاش هستند تا هميشه نگرش واقعي خود را 
ارائه دهند. آنان در پي تاييد و ستايش ديگران نيستند 

چون عزت نفس خود را از درون دريافت مي كنند. 

 ۹. آنها از اشتباه كردن نمي هراسند 
افراد با اعتماد به نفس از ارتكاب خطا نمي هراسند. آنها 
دوست دارند خودشان را در معرض دريافت ديدگاه هاي 

ديگران قرار دهند، چرا كه از اشتباهات خود 
درس هاي بسياري مي آموزند 

از  هــم  ديگــران  و 
موفقيت هاي آنها درس 
مي گيرند. افراد با اعتماد 
به نفــس مي دانند كه 
بسيار توانا هستند و 
از خطا كردن گريزي 

ندارند. 

1۰. آنها ريسك مي كنند 
زماني كه افراد با اعتماد بــه نفس با فرصتي مواجه 
مي شوند، نهايت اســتفاده را از آن مي برند. به جاي 
نگراني از مشكلاتي كه ممكن است پيش بيايند، از 
خود مي پرسند »چه چيزي من را متوقف مي كند؟« 
يا »چرا نمي توانم آن را انجــام دهم؟« بعد هم براي 
انجام آن اقدام مي كنند. ترس هيچ گاه عامل بازدارنده 
آنها نيست زيرا مي دانند بدون تلاش به هيچ موفقيتي 
دست نخواهند يافت و شكست فقط يک راه موثر براي 

يادگيري است. 

 11. آنها ديگران را تحسين مي كنند 
معمولا افراد ضعيف النفس بــه توانايي هاي خود 
شــک دارند و به همين دليل ســعي مي كنند تا 
خودشــان را در كانون توجه نگه دارند و با انتقاد 
از ديگــران خود را ثابــت كنند. از ســوي ديگر، 
افراد با اعتماد به نفس نگران اين مســاله نيستند 
زيرا عوامل دروني ميزان موفقيــت آنها را تعيين 
مي كند. افراد با اعتماد به نفس روي موفقيت هاي 
ساير افراد تمركز و آنان را به خاطر دستاوردهاي 

مثبت شان تحسين مي كنند. 

 12. آنها هراســي بابت كمك خواهي از 
سايرين ندارند 

افراد با اعتماد به نفــس مي دانند كه كمک خواهي از 
ديگران نشان دهنده ضعف و بي اســتعداد بودن آنها 
نيست. آنان نقاط ضعف و قوت خود را مي شناسند و 
در تلاش هســتند تا از ديگران براي رفع نقاط ضعف 
خود مدد بجويند. همچنين آنها مي دانند كه فراگيري 

از افراد متخصص راهي بسيار موثر 
 براي رشــد و تعالي 

است.

12 ويژگي متفاوت افراد با اعتماد به نفس واقعي

»سلفي« تاريخ صد ساله دارد
خبر کوتاه

مديريت كارآمد و نيروي 
انساني

از الزامــات مديريــت كارآمــد و اثربخش 
در عصر جديــد، توجــه به مفاهيــم نوين 
 مديريتــي و به كارگيــري موثــر آنهــا در

 سازمان هاســت. بــه عنوان مثــال در عصر 
شكوفايي و توسعه روزافزون فناوري اطلاعات 
و ارتباطات بهره گيري از ايــن فناوري ها، به 
عنوان ابزار توســعه بانكداري الكترونيک از 
يک سو و ايجاد و توســعه سازمان هاي چابک 
از ســوي ديگر يک ضرورت اســت تا ضمن 
تســهيل چرخه اقتصادي، در بازارهاي پولي 
و ســرمايه اي نيز تحقق يابند كه با سرعت، 
دقت و كارايــي لازم بــه تحــولات دم افزا 
پاسخگو باشــند. تعريف آرماني و چشم انداز 
اقتصــادي ملي/ســازماني ابعــاد مختلف و 
تمهيد الزامــات رســيدن به آنهــا از ديگر 
مفاهيم نوين مديريت عصر حاضر اســت كه 
 ســازمان ها بايد به خلق و تحقق همزمان آن

 مبادرت كنند. 
منابع انســاني به عنوان ركن مهم پيشــبرد 
اهداف ســازمان ها توجه خاصــي را به خود 

اختصاص داده است. 
سازمان هاي نوين براي حفظ موجوديت خود 
و غلبه بــر چالش هاي ناشــي از هنجارها به 
خصايلي چون خلاقيت و نوآوري وابســته اند 
و فرايندهاي كارآفرينانه رمــز موفقيت آنها 
به حساب مي آيد. تفكر محوري منابع انساني 
كارآفرين نيز مستلزم بســته هاي ساختاري 
و تشــكيلاتي خاص خــود اســت، از اين رو 
اثرپذيري كارآفريني از ســاختار ســازماني 
 يكي از مقولاتي اســت كه بايــد مورد توجه

 قرار گيرد. 
از ديگر رموز موفقيت ســازمان ها بهره گيري 
درست از قابليت هاي نيروي انساني سازمان 
در عرصه فعاليت هاي اساسي تر و آزادسازي 
پتانســيل ها در اين راستاســت كــه يكي 
از رويكردهاي مــورد نياز بــراي تحقق اين 
نياز سازمان ها، اســتفاده از روش هاي موثر 
برون سپاري به عنوان يک پديده نسبتا جديد 

است.

اورژانس کسب و کار  برند

يک تصوير، گوياي هزاران عبارت است اما براي برندهايي كه تلاش مي كنند 
به مشتريان جديد دست پيدا كنند يا مشتريان فعلي خود را راضي نگه دارند، 
زبان گفتاري و نوشــتاري نيز به اندازه هويت بصري در روابط بازاريابي مهم 
است. شركت مخابراتي O2 معتقد اســت لحن درست، سلاح برندسازي 
اســت، در حالي كه موسســه مالي Nationwide و شــركت سيسكو 

نيز با انتخــاب زباني خاص براي برند خــود قصد دارند 
 تجربه مشتري را توســعه داده و تفاوت ايجاد كنند. 

كت وارد اســميت، رئيس كمپين و تجربه 
برند شــركت O2 مي گويد: درست است 
كه ما لوگو، تفكر و رنگ هاي مخصوص به 
خودمان را داريم اما از نظر من زبان يكي از 

بزرگ ترين سلاح هاي برندسازي است. ما ۲۳ 
ميليون مشتري و ۱۰ هزار كارمند داريم و هر 

دقيقه از روز در حال گفتگو با اين مشتريان يا تلاش براي پيدا كردن مشتريان 
جديد هستيم. ما مي توانيم آگهي هاي تلويزيوني زيبايي بسازيم و بيلبورد هاي 
بزرگي درست كنيم اما مكالمات روزانه رودررو هم به 

همان اندازه مهم هستند. 
آمارها نشــان مي دهند برندهاي جهاني 
حدود ۱۳ ميليارد دلار در ســال براي 
هويت بصري خود هزينــه مي كنند و 
فقط ۲ ميليارد دلار صرف هويت كلامي 
آنها مي شــود. اين اختلاف شايد 
ناشــي از اين حقيقت است كه 
آن ميزان كه يک برند با افراد گفتگو 
مي كند، معمــولا از آنهــا بازخوردي 

نمي گيرد.

برندشماباچهزبانيحرفميزند؟

يک سايت تخصصي عكس با انتشــار تصاويري 
قديمي اعلام كرد »عكس از خود« يا به اصطلاح 
رايج عكس »سلفي« امر بي سابقه اي نيست و در 

قرن گذشته هم وجود داشته است. 
پايــگاه اينترنتــي »فتوگــراف« معتقد اســت 
كــه »عكــس از خــود« يــا »ســلفي« پديده 

 باسابقه اي اســت كه در قرن گذشــته هم وجود 
داشته است. 

ســايت فتوگراف با انتشــار تصاويري، اعلام كرد 
كه تاريــخ گرفتن اين عكس به ســال ۱۹۲۰ باز 

مي گردد. 
همچنين روزنامه ديلي ميل انگليس نيز با انتشار 

تصوير خانمي كه به وســيله آينه عكس ســلفي 
گرفته است، اعلام كرد كه تاريخ عكس متعلق به 

سال ۱۹۰۰ است. 
همچنيــن پايــگاه خبري »نــردو تايــم« نيز 
عكس هايي ســلفي منتشــر كرد و نوشــت كه 
 تاريخ عكس هــا به ســال هاي ميــان ۱۸۰۰ تا

 ۱۹۰۰ بازمي گردد كه صاحبان عكس ها با كمک 
آينه و ديگر امكانات آن روزگار سلفي مي گرفتند. 
گفته مي شــود كــه يكــي از قديمي ترين اين 
عكس ها، عكسي است كه فردي موسوم به »رابرت 
كورنليوس«، شيميدان جوان مقيم فيلادلفيا در 

سال ۱۸۳۹ گرفت.


